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واحد مهندسی پشتیبانی رمیس یکی از واحدهای بسیار قدیمی شرکت است که تا سال ها، برزگترین 
بخش رمیس از نظر تعداد نیروی انسانی بود؛ اما در طول زمان و با تغییر روند فناوری، این واحد فراز و 
نشیب هاي زیادي را پشت سر گذاشته و در سال های اخیر با تغییر رویکرد رمیس از پشتیبانی عمومی 
و گسترده به پشتیباني تخصصي، این واحد نیز با کاهش تعداد نیروی انسانی و در مقابل افزایش توان 

فنی و تخصصی روبرو شده است.
رویکرد کلی رمیس همواره توجه به ترندهای آینده بازار فناوری و حرکت به سمت آینده است. از این 
رو در مقاطع مختلف تغییراتی در سیاست های اجرایی ایجاد شده که تغییرات در بخش پشتیبانی نیز از 
اینجا سرچشمه می گیرند؛ اما در هر حال توجه به استانداردهای روز، هیچ گاه از نظر دور نبوده و رمیس 

تا آخرین روزی که در زمینه فعالیت می کند، سطح کیفی خود را کاهش نخواهد داد.
موضوع دیگری که درباره نیروی انســانی واحد مهندســی پشــتیبانی وجود دارد، حضور این افراد در 
شــرکت های مختلف است. برخلاف نیروهای ســتادی رمیس که با فرهنگ سازمانی شرکت سر و کار 
دارند، ما در واحد پشتیبانی با تنوع در فرهنگ سازماني مواجه هستیم که توجه به این نکته از بخش های 
مهم پشتیبانی است. در حقیقت موضوعات فنی کار پشتیبانی تنها بخش از کار هستند و مسائل نیروی 
انسانی و فرهنگی سازمانی بخش دیگری هستند که به همان اندازه اهمیت دارند و رمیس در این زمینه 
تا سرحد توان می کوشد رضایت کارکنان خود را فراهم سازد و در عمل نشان دهد تفاوتی میان کسانی 

که در ساختمان ستاد مستقر هستند با آنهایی که در پروژه ها فعالیت می کنند، وجود ندارد.
در نهایت تمایل دارم به عنوان مدیری که بیش از دو دهه است در بخش های مختلف مرتبط با صنعت 
IT فعالیت می کند به دوستان و همکاران خود در سازمان ها و نهادها توصیه کنم برای انتخاب پیمانکار 
بخش های مختلف شــرکت خود دقت بســیاری به خرج دهند چرا که در گذشته شرکت هاي بزرگ 
و شناخته شده ای خدمات پشــتیبانی را ارائه مي دادند؛ اما در حال حاضر شرکت هاي کم تجربه و غیر 
تخصصي زیادي وارد این کار شده اند که ممکن است حاضر باشند با قیمت های کمتری قرارداد خود را 
ثبت کنند؛ اما احتمالا نمی توانند کیفیت لازم را تامین کنند. باید توجه داشت که در زمینه پشتیبانی 
معمولا خدماتی که ارائه می شود دیده نمی شوند و تا زماني که مشکل یا مساله اي پیش نیاید، اهمیت 
و کیفیت سرویس ارائه شده مشهود نیست و یک سازمان ممکن است سال ها از سرویس بدون مشکل 
اســتفاده کند و متوجه کیفیت بالاي خدمات ارائه شــده نشــود؛ اما در لحظات حساس، خدماتی که 

دریافت می کند، اهمیت خود را نشان می دهند.
.
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آزاده دودانگه
این نام یکی از پروژه هایی اســت کــه از آذرماه 
ســال هزار و ســیصد و نود و شش توسط واحد 
منابع انسانی شــرکت رمیس طراحی و اجرایی 
شــده اســت. دیدارهای دوســتانه از دل پروژه 
دیگری به نام »طرح سنجش نگرش همکاران« 
متولد شده اســت. وقتی برای اولین بار در سال 
۹۶ طرح سنجش نگرش همکاران براساس مدل 
اســتاندارد «Hay Group» را در رمیس برگزار 
کردیم، از نتایج حاصل مشخص شد که یکی از 
مولفه های مربوط به بعُد تعلق و تعهد کارکنان، 
با عنوان »جهت گیری روشــن و نویدبخش« از 
نظر همکاران شفاف نبوده و آنها از مسیر حرکت 
شــرکت به ســوی آینده اطلاعــی ندارند. این 
موضوع برای ما تلنگری بود تا اطلاعاتی در رابطه 
با جهت گیری های شرکت در زمینه کسب وکار را 

در اختیار همکارانمان قرار داده و چشم اندازهای 
آینده سازمان را برای آنها روشن کنیم.

بنابراین پروژه هایی را تعریف و طراحی کردیم که 
این فرصت را برای همکاران فراهم نماید تا آنها 
بتوانند در فضایی کاملًا صمیمی و غیررسمی با 
مدیریت ارشد شرکت از نزدیک دیداری داشته 
باشــند و گفت وگوهایی پیرامون این موضوعات 
انجام شود. دیدارهای دوستانه، یک فنجان قهوه 
با مدیرعامل و... از جمله برنامه هایی بودند که با 
هدف ایجاد فرصتی بــرای گفت وگوی اثربخش 
و تعاملی دوســویه در رمیس اجرایی شده و به 
قوت خود باقی هستند. باور ما این است که این 
گفت وگوها و تعاملات می توانند ســبب انتقال 
تجربیات، تعریف چشــم اندازهای مشــترک و 

همچنین تقویت حال خوب در شرکت شود.
در دیدارهای دوســتانه ما که حضور هر یک از 

همکاران در آن داوطلبانه است، اقداماتی انجام 
می شــود که می توان به برخی از مهم ترین آنها 

اشاره نمود:
  اعــلام جهت گیری های شــرکت در زمینه 
کســب وکار و چشــم اندازهای کوتاه مــدت و 

بلندمدت شرکت در آینده
  اطلاع رسانی در رابطه با موضوعاتی همچون 
تغییرات ساختار سازمانی، کســب وکار جدید، 

ارتقا یک همکار و غیره
  اطمینان بخشــی به همــکاران در رابطه با 
تمامی جوانب در نظر گرفته شده در تصمیمات 
  قدردانی و تشــکر از یک شخص یا یک تیم 
جهت انجام یک پروژه موفق، گذشــتن از یک 

چالش و غیره
دیدارهایِ دوســتانهِ رمیســی همچنین یکی از 
مهم ترین مسیرهایی اســت که امکان دریافت 

دیدارهای دوستانه مدیریت با همکاران

| رویداد
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بازخورد از همــکاران را برای مــا فراهم نموده 
اســت. به طوریکه پــس از پایان هر جلســه و 
بررسی موارد یادداشت شده به این فکر می کنیم 
که امروز چــه بازخوردی از همــکاران دریافت 
کرده ایم )خواسته ها، پیشــنهادها و انتقادها( و 
چه اقداماتی را باید در رابطه با آنها انجام دهیم؟

ایــن دیدارها که بیش از ســه ســال از اجرایی 
شــدن آن می گــذرد، بــه صــورت دوره ای و 
متوالی در هریک از ماه های ســال )هر ماه یک 
دیدار دوستانه با یک واحد ســازمانی( در حال 
برگزاری اســت و تا به امروز حــدود ۲۲ دیدار 
برگزار شــده اســت. این دیدارها اگرچه با آغاز 
کرونا و نگرانی های موجود در رابطه با ســلامتی 
همکارانمان، برای مدتی کوتاه متوقف شــد اما 
با تغییر ســبک زندگی و کاری همه ما، شــیوه 
برگزاری این جلســات را از حضوری به آنلاین 
تغییر داده ایم و در اردیبهشــت ماه سال جاری 
وارد سومین دوره برگزاری این دیدارها دوستانه 

شده ایم.

رویداد|
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»دیگــر ماننــد گذشــته نمی توان بــه راحتی 
نیروهای توانمند و با اســتعداد را جذب نمود«؛ 
این گفته را وقتی پــای صحبت یک کارفرما یا 
متخصص حوزه جذب و استخدام می نشینی به 

کرات می شنوی.
موضوعــی که اگرچه بســیاری از شــرکت ها، 
کمــاکان آن را یــک چالش بــزرگ می دانند، 
اما هستند شــرکت هایی که با درخواست های 
بسیار زیادی از سوی اســتعدادهای برتر روبرو 
می شــوند. فکر می کنید علت آن چیســت؟ و 
 دلیــل اصلــی ایــن تفاوت هــا چــه می تواند 

باشد؟
البته که حقــوق و مزایا، گاهــی می تواند این 
تفاوت ها را ایجاد کند اما دلیل اصلی آن موضوع 
دیگــری اســت. موضوعی که وقتــی از نیروی 
تازه نفس در بــازارکار پرس وجو می کنی، به آن 
پی می بری و آن برندی اســت که شرکت های 
موفق، به آن توجه دارند. برندی که این روزها با 
نام »برند کارفرمایی« از آن یاد می شود و نباید 
آن را با موضوع »برند تجاری« اشــتباه گرفت. 
در واقع »برند کارفرمایی« به معنی شهرت یک 
شرکت در زمینه استخدام کارکنان و محیط کار 
اســت اما »برند تجاری« به معنی شهرت کلی 

کسب وکار اطلاق می شود.
شاید لازم باشــد پیش از معرفی این پروژه در 

رمیس، به تعریف برند کارفرمایی بپردازیم:

برندکارفرمایــی درواقــع منش کلی شــرکت، 
فرهنگ سازمانی حاکم بر آن و ارزشی است که 
کارکنان برای آن شرکت و کیفیت محیط کاری 

آن قائل هستند.
داشــتن برند کارفرمایی قدرتمند که برای هر 
شرکت منحصر به فرد و مختص خودشان است، 

سبب می شود تا:
  درخواســت اســتخدام بیشــتری از سوی 
متقاضیان کار به سمت شرکت بیاید و همیشه 
افراد زیادی مشــتاق همکاری در این شــرکت 

هستند.
  استعدادها و نیروی تلنت جذب این شرکت 
می شــوند، زیرا که برند کارفرمایی موفق برای 

آنها جذاب و با اهمیت است.
  کارکنان فعلی به شــرکت وفادار می مانند و 
احتمال معرفی افراد ماهر به شرکت توسط آنان 

نیز افزایش می یابد.
البته آن طور که واضح اســت این مورد را تنها 
نبایــد به فرآیند جــذب و اســتخدامِ نیروهای 
تــازه کار مرتبط نمود، چرا کــه موضوع »برند 
کارفرمایــی« برای همکاران فعلی شــرکت نیز 
به عنوان یک معیار مهــم و قابل توجه در نظر 
گرفته می شــود و می تواند ســبب ایجاد هویت 

سازمانی مطلوب برای آنان شود.
از ایــن گفته ها و شــنیده ها می تــوان این طور 
اســتنباط کرد که توجه و پرداختن به موضوع 

برنــد کارفرمایی یکــی از مهم ترین موضوعاتی 
است که بایستی شرکت ها و خصوصا واحدهای 
منابع انســانی آن را در الویتِ فرایندهای کاری 
خود قــرار دهند. ما نیز در آســتانه ۲۰ ســاله 
شــدنمان به این مهــم پرداخته ایــم و تصمیم 
گرفته ایم آن کوله بار بیست ســاله از تجارب و 
دستاوردهای ارزشــمند رمیسی که هر کدام از 
آنها با زحمت و تلاش بسیار به دست آمده اند را 
با آغاز یک پروژه جدید در واحد منابع انســانی 
با نام »رمیس خوانی« بــا دیگران و بازار کار به 

اشتراک بگذاریم.
برخی از اهــداف ما در تعریــف و طراحی این 
پــروژه، ارتقا برند کارفرمایــی و معرفی رمیس 
به بازار کار اســت. این پروژه که از تیرماه سال 
جاری آغاز شده است در لینکدین رسمی رمیس 
منعکس می شــود تا ضمن به اشتراک گذاری، 
امکان دریافت بازخورد از مخاطبان را نیز داشته 
باشــیم و تمامی تلاش ما این است که بتوانیم 
یک محیــط کاری ایــده آل را در رمیس خلق 

نماییم.
باور ما این است که پرداختن به این مهم، علاوه 
بر ایجاد افزایــش جذابیت ســازمان، می تواند 
باعث افزایش توان رقابت پذیری شرکت در بازار 

کار نسبت به رقبا شود. 
امــا در رمیس خوانــی قرار بر این اســت تا به 

فعالیت های زیر بپردازیم:
  از حس و حال همکاران فعلی خود در رابطه 

با رمیس بشنویم و آن را به اشتراک بگذاریم.
  بررسی کنیم آیا همه همکارانمان در انتخاب 
بعدی، باز هم رمیــس را برای همکاری انتخاب 

خواهند کرد.
  کشــف کنیم که بــرای افراد با اســتعداد و 
نیروی کار ماهر چــه معیارهایــی در رابطه با 

محیط کار جذاب است.
از شما نیز دعوت می کنیم تا در صورت تمایل از 
طریق صفحــه لینکدین رمیس به آدرس زیر ما 

را دنبال کنید:
https://www.linkedin.com/company/remis/

شروع یک پروژه جدید در واحد منابع انسانی رمیس

| رویداد
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نگهداری و پشــتیبانی در تمام سال های گذشــته تا کنون، یکی 
از کارهایی بوده اســت که رمیس با افتخار و قدرت انجام داده و 
توانسته نامی خوش از خود در این زمینه به جا بگذارد. پروژه های 
بزرگی که بیش از یک دهه اســت نگهداری و پشتیبانی از آنها به 
رمیس واگذار شده، نشــان دهنده موفقیت در این راه است. برای 
انجام این پروژه ها، بخشی از نیروی انسانی رمیس به صورت کامل 
در سایت های مختلف مستقر اســت. نیرویی که به واسطه شرایط 
کاری، کمتر در ساختمان اصلی شرکت حاضر می شود. این نیروها 
در هنگام کار، مشــکلاتی دارند که برطرف کــردن آنها گاهی از 
عهده رمیس خارج است؛ اما مدیران شــرکت تمام توان خود را 
برای این موضوع به کار می گیرند. با این حال لازم اســت تا صدای 

آنها بی واســطه شنیده شــود و برای این کار، بهترین جا، نشریه 
اختصاصی رمیس است.

نیروی های رمیس در ده ها پروژه بزرگ و متوسط مستقر هستند. 
برخی از این پروژه ها امکان حضور تیم روابط عمومی برای مصاحبه 
را داشتند و برخی دیگر به دلیل حساسیت هایی که دارند، چنین 
امکانی فراهم نبود و در دفتر اصلی رمیــس، میزبان آنها بودیم. 
صفحات پیش رو، به گفت وگوهای بی واسطه با این نیروها اختصاص 
یافته و در انتها، پاســخ های رضا اقبالی، مدیر واحد مهندســی 
پشتیبانی رمیس به دغدغه های مطرح شده را می خوانید. به امید 
روزهایی که با پشــت سر گذاشتن شــرایط فعلی بتوانیم دوباره 

یکدیگر را از نزدیک ببینیم.

پرسنل رمیس که در سایت ها مستقر هستند، از شرایط کاری می گویند

مهندسان در دیگرسو

مصاحبه و راهکار|
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مهدی صادقی نسب
سرپرست پروژه ثبت احوال

 
سعید شجاعی

کارشناس دیتابیس در پروژه ثبت احوال

چه مدت است در این پروژه مشغول هستید؟
صادقی نسب: ۹ ســال است که در شــرکت رمیس فعالیت می کنم و به 

عنوان کارشناس ارشد با سایر پروژه های دیگر همکاری می کنم.
شجاعی: ۶ سال است که در رمیس کار می کنم و از ابتدا در همین پروژه 

بوده ام.
رمیس در پروژه ثبت احوال چه وظایفی برعهده دارد؟

صادقی نســب: مــا پشــتیبانی کل تجهیزات دیتاســنتر را تا ســطح 
Administration برعهده داریم که شــامل حوزه های مختلف مانند امنیت 
و شــبکه و دیتابیس و... می شود. نوع قراردادمان هم این است که بابت هر 
حوزه دو نفر را در اینجا داریم. پروژه بزرگی اســت که از ۹۱ شــروع شده 
و تا پایان ســال فعلا ادامــه دارد. در حال حاضر ۱۰ نفــر روی این پروژه 
کار می کنند )قبلا ۱۲ نفر بودیم(. بزرگترین پروژه شــرکت است. ما فقط 
دیتاســنتر ثبت احوال را برعهده داریم و وارد سرویس دهی به کاربران و... 

نمی شویم. با معاونت فناوری اطلاعات ثبت احوال همکاری می کنیم.
محل استقرار شما کجاست؟

صادقی نسب: دیتاسنتر در مساحتی حدود ۵۰۰ متر است که ما به فاصله 
یک دیوار چوبی در بخش کناری آن هستیم. ۱۱۰ رک و ۸ کولینگ داریم 
و از نظر دیتابیس به نظرم بزرگترین مجموعه در کشور است و طرح توسعه 

هم دارد.
در دوره کرونا و دورکاری شرایط کاری شما چگونه است؟

صادقی نسب: قوانین اینجا کمی پیچیده است. سازمان ثبت احوال مدعی 
است که تابع قوانین وزارت کشور اســت؛ اما شرایط برای ما متغیر است و 
نمی توانیم بگوییم از قانون دولت یا وزارت کار پیروی می کنند. اگر شیفت 
یا هر نوع دورکاری هم تعیین کنند ما هم تابع آن هستیم. سیستم رمیس 
این است که با خواســت پیمانکار باید همراهی کنیم و ما هم در شرایطی 
که نسبت به سایر کارمندان سخت گیری هایی به ما اعمال می کنند، ناچارا 
می پذیریم. در این دوره هیچ چیزی به عنوان ریموت یا دورکاری نداشته ایم 
چون اصلا روی اینترنت نیستیم و همه چیز روی دیتاسنتر اتفاق می افتد. 

هیچ دسترسی بیرونی برای کسی وجود ندارد.
شما که در بیرون شرکت رمیس کار می کنید، احساس تبعیض در 

شرایط کاری ندارید؟
صادقی نســب: من از ســال ۷۶ تا به حال کار می کنم. در موقعیت های 
مختلفی در سازمان های دولتی اعم از بانک و نهادهای مالی و... کار کرده ام . 
به شخصه با این موضوع خیلی مشکلی ندارم. سیستم رمیس این گونه است 
که مسائل را دوستانه و با همکاری پیش می برد تا زمینه همراهی بیشتر با 

کارفرما ایجاد شود.
با توجه به طولانی بودن زمان اجرای پروژه ثبت احوال، تجربه شما 

می گوید تغییر آدم ها، تاثیری در وضعیت دارد؟

| مصاحبه و راهکار
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صادقی نسب: بله دارد. مخصوصا مجموعه های دولتی که شخص محورند و 
طرح ها و برنامه هایشان با رفتن اشخاص تغییر می کند.

دور بودن از بدنه شرکت، حس خاصی در شما ایجاد می کند؟
شجاعی: من اولین بار است که در دیتاســنتر مستقر هستم و قبل از آن 
در بدنه سازمان بوده ام. محیط دیتاسنتر محیط کارشناس نیست و محیط 
ناک است. بودن در محیط دیتاسنتر از نظر حجم دیتا، اهمیت آنها و حجم 
کار قابل پیش بینی اســت. از نظر جنس کار اما این پروژه بســیار بزرگ و 
مهیج و بی سابقه است و به ویژه اینکه تیمی که از شرکت در اینجا مستقر 
شــده پس از مدت ها جابجایی و تغییر امروز به یکدستی و هماهنگی فوق 
العاده ای رسیده اســت. دوری از شرکت تقریبا همه ما را از بدنه جدا کرده. 

فکر می کنم حدود یک سال و نیم است که روال ها تغییر کرده است.
مشابه تیمی که در ثبت احوال جمع شده اند از نظر تجربه و مدرک بی نظیر 
است. توانمندی خاصی در این تیم هست که برخی از آنها به محض خروج 
از ایــن پروژه به عنوان مدیر پروژه دیگری انتخاب شــده اند. بی مهری های 
زیادی را از سمت کارفرما تحمل کرده اند اما به خاطر رمیس و تعهدی که 

دارند با این مسائل کنار می آیند.
امکان آموزش و به روزرسانی دانش تا چه اندازه فراهم است؟

شجاعی: نیرویــی که در بخش پشتیبانی خدمت آموزشی نگیرد کاملا در 
روند کارش تاثیرگذار است. شاید این مفاهیم را در بعضی بخش ها نداشته 
باشیم چون ساختار مشــخص و متفاوتی دارند؛ اما نیرویی که در سایت ها 

و پروژه های بزرگ و حساس کشوری کار می کند، باید دائما به روز باشد.
این اتفاق افتاد و هم خودمان و هم شــرکت هزینه زیــادی برای آموزش 
کردیم و نتیجه خوبی هم داشــت. حس مفید و مهم بودن نیروی کار برای 

شرکت مهم ترین نتیجه از این دوره های آموزشی بود. 
صادقی نســب: بحث آموزش وجود دارد؛ اما دو مســاله دارد. اول اینکه 
چقدر در توان شرکت اســت و دوم اینکه آیا شرکت خودش آینده ای برای 
این کار می بیند یا نه؟ اینکه من بگویم فلان تجهیزات آمده و یونیک است 
و مرا بفرســت تا دوره اش را ببینم، شرکت می گوید اجازه بده بررسی کنم 
ببینم اصلا این تجهیزات به بازار ایران می آید و بیزنس من به آن ســمت 

می رود یا نه؛ بعد نسبت به آموزش آن فکر کنیم.

مصاحبه و راهکار|

رامین وزیري
سرپرست پروژه مهندسي توسعه گاز ایران

فکر مي کنید چرا مشــتریان بین بقیه شرکت ها رمیس را انتخاب 
مي کنند؟

شــرکت رمیس با اتکا به نیروی انســانی توانمند توانســته اعتماد تمامی 
کارفرمایان خــودرا جلب کند  و از دید کارفرمایان شــرکت اســت که به 
اصطلاح کار را به ســرانجام می رســاند. حتی با وجود تحریم هــا. از دیگر 
مزیت هایی کــه باعث اطمینان خاطــر و ایجاد وفاداری شــده می توان به 
دریافــت بهترین ســرویس در کمترین زمان، دردســترس بودن مدیریت 
رمیس برای کارشناسان شرکت و مشــتریان، هماهنگی کامل کارشناسان 
دپارتمان های مختلف رمیس، حس همبستگی و یک پارچگی با مشتریان و 

ثابت نگهداشتن کیفیت خدمات اشاره کرد
تفاوت هاي محسوسي که به عنوان نیروي رمیس در ارائه سرویس 

مشاهده مي کنید یا بازخورد مي گیرید چیست؟
بزرگترین تفاوت در نگرش و دیدگاه اســت. به دلیل ســاختار طبقه بندی 
اختیارات در شــرکت رمیس، سرعت و کیفیت کار در سازمان ها قابل توجه 
است. کارشناسان درک کاملی از دغدغه های کارفرما دارند و بهترین خدمات 
را ارائه می دهند. شناسایی نیاز کارفرما و بررسی راهکارهای قابل ارائه حتی 
قبل از درخواست کارفرما، حس آرامش از انتخاب نیروهای خلاق رمیس را 
به مشــتری می دهد. تعداد بی شمار مشتریان وفادار به رمیس بیانگر تفاوت 

محسوس این شرکت است.
مهم ترین ویژگی تیم همکاران رمیس مستقر در  سایت از نظر شما 

چیست؟
تیم رمیس در کنار روابط دوســتانه، مسئولیت و ســطح اختیارشان کاملا 
مشخص است و همه در راســتای نیل و اهداف سازمانی که در آن مستقر 
هستند می کوشند بنابراین تفویض اختیار ســاختاریافته مهم ترین ویژگی 

تیم است.
اگر قبلا در سازمان یا سایت دیگري کار مي کردید تفاوت هایي را که 

الان در رمیس مشاهده مي کنید، بفرمایید.
مهترین تفاوتی که به وضوح دیده می شــود، حــس رفاقت در بین خانواده 
رمیس اســت. من دلیل این رفاقت را در سیاســت مدیران ارشــد رمیس 
می بینم. برنامه های ورزشی، برنامه های مناسبتی و بازی های سرگرم کننده 
با حضور مدیران شــرکت ایــن صمیمیت را دو چنــدان می کند که باعث 
احساس رضایت پرسنل شرکت می شود و وفاداری آنها را به رمیس تضمین 
می کند. در ۱۱ سال گذشته از طرف رمیس در سایت های توسعه مهندسی 
گاز، بانک ملت، ســازمان ثبت احوال، ســازمان هواشناسی، بانک سرمایه و 
سازمان بنادر و دریانوردی حضور داشته ام و همیشه از حمایت کامل شرکت 

برخوردار بوده ام و افتخار می کنم عضو کوچکی از خانواده رمیس هستم.
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مجید نیکرو
سرپرست پروژه بیمه مرکزی

از چه ســالی در این پروژه مشغول به کار شــده اید و وظیفه شما 
چیست؟

کار ما پشتیانی از زیرســاخت دیتاسنتر بیمه مرکزی شامل شبکه، امنیت، 
مجازی سازی، اســتوریج و... اســت. این پروژه از آبان سال ۹۷ شروع شده 
و الان حدود 3 سال از قرارداد گذاشــته و به پایانش نزدیک شده ایم. ادامه 
همکاری با بیمه مرکزی هم منوط به این است که مناقصه ای برگزار شود و 

ما بخواهیم مجددا در آن شرکت کنیم.
تامین تجهیزات شبکه برعهده رمیس نبوده؟

بله بخشی از تجهیزات را رمیس تامین کرده؛ اما اصولا برای تامین تجهیزات 
این بخش هم مناقصــه جداگانه برگزار می کنند. معمــولا خریدها به این 
ترتیب اســت که راه اندازی و ضمانت برعهده فروشنده است؛ ولی همیشه 
به این صورت نبوده و مواردی هم بعد از تهیه سخت افزار، نصب و راه اندازی 
توسط تیم پشــتیبان انجام شده اســت. در حوزه پشــتیبانی و نگهداری 
هیچگونه مســولیتی در امور شــعب و نمایندگی های سازمان بیمه متوجه 

شرکت رمیس نیست و فقط دیتا سنتر مرکزی تحت پوشش است.
فکر می کنید چرا مشــتریان بین بقیه شرکت ها رمیس را انتخاب 

می کنند؟
بــه اعتقاد من وقتی یک پروژه یا کار از ســوی کارفرما تعریف می شــود و 
برای انجام آن اعــلام نیاز می کنــد، جوابش را فقط می تواند از شــرکتی 
بگیرد که تجربه کافی برای انجام آن داشــته باشــد و باید به جرات گفت 
شرکت رمیس درک درســتی از این مســأله دارد و این اطمینان خاطر را 
از رده بالا که مدیریت قرارگرفته تا بخش اجرا که فنی باشــد را در کارفرما 
ایجاد می کند. در واقــع اگر بخواهم به طور خلاصه مزیت شــرکت رمیس 
 را نســبت به رقبا بگویم، درک درست از کاری ســت که بر عهده می گیرد.
تفاوت های محسوسی که به عنوان نیروی رمیس در ارائه سرویس 

مشاهده می کنید یا بازخورد می گیرید چیست؟
مهم ترین تفــاوت، تعهد و ارائه ســرویس با یک ضرب آهنگ مشــخص و 
قابل قبــول و نوســانات کم اســت و می تــوان گفت مقطعی ســرویس 
بــا کیفیــت و بی کیفیــت انجــام نمی شــود و از نظــر من کار بســیار 
 بزرگی ســت که همیشــه بتوانید کیفیت را مثل ابتــدای کار، حفظ کنید.
مهم ترین ویژگی تیم همکاران رمیس مستقر در  سایت از نظر شما 

چیست؟
مهم تریــن ویژگی همــکاران فنی، تعهد بــه انجام کار به بهترین شــکل 
ممکن اســت. البته این شــعار نیســت دلیل هم دارد و دلیــل آن فضای 
رقابتی سالمی اســت که وجود دارد و همکاران و دوستان عزیز در این فضا 
ترغیب می شــوند بهترین نحوه عملکرد خود را داشته باشد که این موضوع 
 هم رشــد آنهــا را به دنبال دارد و هــم رضایت کارفرما جلب خواهد شــد.

قبلا در سازمان یا سایت دیگری کار می کردید؟ چه تفاوت هایی با 
رمیس داشت؟

بله؛ بنده در شرکت دیگری هم مشغول به فعالیت بودم و مهم ترین تفاوتی 
را که می توانم عرض کنم این است که شرکت رمیس حاضر به انجام پروژه 
یا کار به هر قیمتی نخواهد بود و سطح کیفیت سرویس و نام تجاری خود را 

حفظ می کند و این باعث افتخار است.
ابعاد پروژه چگونه است؟

ما دیتاســنتر ســاختمان اصلی بیمه را مدیریت می  کنیم که حدود 3۰ تا 
3۵ رک دارد؛ اما در حال بررســی برای توسعه هستند؛ چون سرویس های 
بیمه در حال افزایش است. در واقع اگه بخواهیم در مورد بیزینس سازمانی 
صحبت کنیم هر شعبه یا نمایندگی که بخواهد بیمه نامه ای صادر کند باید از 

طریق سازمان مرکزی کد یکتا برای صدور دریافت کند.
در دوره کرونا، دورکاری به شما تعلق گرفت؟

ما دسترســی و ارتباط ریموت داریم. اگر نیاز یا مشکلی بود که نمی شد از 
طریق ریموت آن را حل کنیم، مجبور به حضور بودیم. به هرحال با دورکاری 
پرسنل بیمه، بار سنگینی برای ارائه سرویس مناسب و بدون خطا بر دوش 
ما اســت. طبق قرارداد و با تعامل بیمه و شرکت رمیس عمل کردیم و طی 

همین دوره ما هم دورکاری و شیفت بندی را برای خودمان تعریف کردیم.
پیشــنهادی برای افزایش تعامل بین نیروهای شــرکتی با سایر 

همکاران دارید؟
باید بپذیریم قراردادی داریم که ما را پایبند به اصول شرکت کارفرما می کند. 
طبعا او دیدی نســبت به روابط بین همکاران شرکت و نیروهای مستقر در 
پروژه هــا ندارد و باید بتوان تــوازن و تعادلی بین این ها بــه وجود آورد که 
نیروهای مستقر هم بتوانند با شرکت ارتباط نزدیکی داشته باشند. به نظرم 
این روند ارتباطی نســبت به سال های قبل با توجه به اطلاع رسانی هایی که 
به صورت منظم تر نسبت به قبل انجام می شود، اصلاح شده و بهتر در جریان 
تغییرات داخل سازمانی و شــرکت قرار می گیریم و حرکت خوبی از سوی 

شرکت رمیس رخ داده که قابل تقدیر است.
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یاشار رجایی
سرپرست زیرساخت در پروژه مپنا ۲

چه مدت است که در این پروژه فعال هستید؟
رمیس سال هاســت که در پروژه مپنا حضور دارد؛ اما من حدود یک سال 
اســت که در این پروژه ام. من در این پروژه، مسئولیت زیرساخت شبکه را 

برعهده دارم.
چند نفر از رمیس در این پروژه هستند؟

نیروها متغیر هســتند. سال گذشته نیروهای مختلفی داشتیم که رفتند و 
به تازگی 3 نیروی جدید به ما اضافه شده اند و الان ۵ نفر هستیم.

در دوران کرونا وضعیت دورکاری چطور بوده؟
من خیلی وقت ها از راه دور کار می کنم و اگر لازم باشــد در سایت حضور 
پیدا می کنم . من بیشتر در پشــت صحنه هستم و آقای شیروانیان بیشتر 
در حضور پیــدا می کنند. به طور کلی خارج از ســاعت کاری، کار زیادی 
وجود ندارد؛ با این وجود ما یک سیستم مانیتورینگ داریم که خودم آن را 

طراحی کرده ام تا شبکه را به طور شبانه روزی کنترل کنیم.
متاســفانه در ایران به ما گفته اند که دائم در دسترس باشید و تلفن تان را 
جواب بدهید در حالیکه این موضوع در دنیا قرارداد مختص خود را دارد. در 
این دوره از لحاظ لوازم مثل ماسک و الکل و... مپنا ما را تامین کرده است.

میرو شیروانیان
کارشناس پشتیبانی در پروژه مپنا ۲

از چه زمانی در این پروژه هستید؟
من از دی ماه ۹۸ در این پروژه هستم. پشتیبانی در شرکت ما ابعادش وسیع 
است. ما مسئول پشتیبانی سایت ها و مشکلات سخت افزاری و سرورها هستیم. 

قطعی ارتباط و رفع مشکل را گاهی با حضور در سایت برطرف می کنیم.
فکر می کنید چرا مشــتریان بین بقیه شرکت ها رمیس را انتخاب 

می کنند؟
با توجه به اینکه می دانم چند ســال اســت مپنا و شــرکت های دیگری با 
رمیس همــکاری دارند و این همکاری به صورت پیوســته جلو آمده، فکر 
می کنم شاید یکی از دلایلی که رمیس را انتخاب کرده اند، رنکیگ شرکت 

رمیس باشد که تا جایی که من می دانم، رنکینگ بالایی دارد.
تفاوت های محسوسی که به عنوان نیروی رمیس در ارائه سرویس 

مشاهده می کنید یا بازخورد می گیرید چیست؟
در این دو سال تفاوت های محسوسی که می شد دید، نظم و انظباطی است 
که در این شــرکت وجود دارد و ســرویس دهی منظم است و نشده برای 

سرویس دهی ها تاخیر داشته باشد.
بزرگ ترین اتفاق یا تجربه ای که در این پروژه داشتید چه بوده؟

دو ســال پیش قرار بود مپنا توســعه ۲ از توســعه ۱ جدا شود که شرکت 
توسعه ۲ به تنهایی بیش از ۵۰۰ نفر پرسنل دارد. جداسازی در کلیه موارد 
سرور های فیزیکی و مجازی و انواع سرویس ها و... بود که اتفاق افتاد و فکر 
می کنم کســانی که در زمینه IT  فعالیت دارند می دانند این تجربه چقدر 
با ارزش است که شــما جایی باشید که شــبکه از پایه دوباره متولد شود. 
فکر می کنم خیلی کم این اتفاق می افتد. تجربه ارزشمندی است چون در 
بیشتر موارد ســرویس وجود دارد و نیازمند بهبود یا حتی فقط نگهداری 
اســت. اما اینکه همه را از اول ببینید و تجربه کنید، می تواند شــما را در 
مدت محدودی،  با تجربه کند. درست است که بعضی وقت ها بیش از ۱۰۰ 
ساعت در ماه کار می کردیم که بتوانیم سرویس ها را بالا بیاوریم، اما تجربه 

خوشایند و مهمی بود.
قبلا در سازمان یا سایت دیگری کار می کردید؟ چه 

تفاوت هایی با رمیس داشت؟
من قبلا ۴ سال در یک شــرکت کارگزاری بورس بودم. تا جایی که خودم 
و اطرافیانم در شــرکت های مختلف کار کردم و مشکلاتی که آنها داشتند 
یا خودم داشتم، خیلی هایش را در رمیس نمی بینم. از همکاری نکردن در 

کارهای جزئی تا به تعویق افتادن حقوق و...
از همان اول که وارد رمیس می شوید محیط دوستانه است و تیم ها منسجم 

هستند.
در کار با چه مشکلاتی روبرو هستید؟

یکی از موارد، تفاوت بین افراد پیمانکار و نیروهای اصلی شرکت است. این 
موضوع هم شامل مســائل مالی می شود و هم بحث رفتار و نگاه به نیروی 
پیمانکار. فکر می کنم شــاید بتوان این موضوع تفــاوت نیروی پیمانکاری 
و کارفرما را در قراردادهای رســمی شــرکت گنجاند. شاید بخشی از این 

تفاوت ها را حل کند.
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سیدبهرام ارفعی
مدیر پروژه بانک تجارت

شما چه مدت است که در این پروژه حضور دارید؟
این پروژه از بهمن ۹۹ شروع شده و من ۵ سال است که در رمیس هستم 

و قبلا هم در سایت ثبت احوال و پروژه کارت ملي هوشمند بودم.
احساس دورافتادگي از بدنه شرکت و مشکل ارتباط با آنها دارید؟

بنده هم در ســتاد کار کرده ام و هم در پروژه بــوده ام. به هیچ وجه چنین 
احساســي ندارم که از بدنه شــرکت دور افتاده ام و جزیره جدایي هستم. 
معمولا اطلاع رساني خوبي از شــرکت درباره کارهاي رفاهي و برنامه هاي 
جمعي انجام مي شــود. به نظرم این یک موضوع دو طرفه است و کارکنان 

سایت ها هم باید به دنبال این ارتباط باشند و خودشان را معرفي کنند.
نیروهاي سایت ها مشــکلاتي دارند و احســاس مي کنند دیده 

نمي شوند. چطور مي توان این حس را برطرف کرد؟
مدیران مــا باید بتوانند با وجود همه دغدغه هایشــان ارتبــاط خود را با 
ســایت ها بیشــتر کنند. بعضي از مدیران حتي یکبار هم در اینجا حضور 
نیافته اند. شاید لازم اســت مدیر از نزدیک با کارفرما حرف بزند. برخي از 
مسائل هســت که به هیچ وجه نباید دغدغه اش به سمت کارکنان بیاید و 
از آنها انرژي بگیرد اما متاســفانه ما درگیر مسایلي هستیم که فقط انرژي 

تیم را مي گیرد.
فکر مي کنید چرا مشــتریان بین بقیه شرکت ها رمیس را انتخاب 

مي کنند؟
قدمت شرکت مهم است. وقتي سن شرکت بالا مي رود، تجربه افزایش پیدا 
مي کند. در همه شرکت ها ممکن است شکست ها و پیروزي هایي باشد که 
در سال هاي مختلف اینها جمع مي شــود و باعث مي شود شرکت پخته تر 

شود و بتواند پویاتر عمل کند. این مهم ترین نقطه اتکاي رمیس است.
از آن گذشــته من فکــر مي کنم انبــار رمیس را مي توان بــه عنوان یک 
مزیت رقابتي مطرح کرد. براي شــرکت ها و ســازمان ها مهم اســت و به 
عنوان یک فاکتور اساســي لحاظ مي شود که شــرکتي که دارد سرویس 
مي دهــد به عنوان پیمانکار چقدر پشــتوانه جنــس دارد و رمیس از این 
بابت جــزو برترین ها اســت. در مناقصات و زماني که بــه مرحله ارزیابي 
شرکت ها مي رســد، رمیس امتیاز بالایي کسب مي کند. نکته بعدی دانش 
مدیرانی است که در این شــرکت کار می کنند. اکثر مدیران تمام سطوح 

تحصیلکرده هستند که این در عملکرد نهایی شرکت تاثیر می گذارد.
تفاوت هاي محسوسي که به عنوان نیروي رمیس در ارائه سرویس 

مشاهده مي کنید یا بازخورد مي گیرید چیست؟
چه داخل شرکت به عنوان یک نیروي مقیم باشي و چه در خارج شرکت، 
براي رمیس مهم هســتي. هر اتفاقي که براي بچه هاي شــرکت مي افتد 

طبیعتا براي نیروهاي بیروني هم هست.
بزرگ ترین اتفاق یا تجربه اي که در این پروژه داشتید چه بوده؟

یکي از اتفاق هاي مهم، تحویل پروژه از یک شرکت دیگر به رمیس بود که 
در فاصله کمتر از یک ماه انجام شد. شــاید خیلي ها منتظر بودند که این 
اتفاق نیفتد یا دچار مشکل شود اما تیم رمیس این کار را انجام داد و پروژه 
به سلامت منتقل شــد و این یکي از تجربه هاي مهم بود. چون به صورت 
فوري قرار شد ما پروژه را تحویل بگیریم. انتقال پروژه اي با این ابعاد گاهي 

3 تا ۶ ماه طول مي کشد.
مهم ترین ویژگي تیم همکاران رمیس مستقر در سایت از نظر شما 

چیست؟
کار تیمي ای که بچه هاي رمیس دارند در کمتر شــرکتي مي توان دید. در 
رمیس این دومین پروژه است که حضور دارم و در شرکت هاي دیگر هم با 
تیم هاي مختلف کار کرده ام؛ ولي واقعا در رمیس یکي از نقاط کلیدي، کار 

تیمي و انتقال دانش است.
قبلا در سازمان یا سایت دیگري کار مي کردید؟ چه تفاوت هایي با 

رمیس داشت؟
فارغ از موضوعاتي که اشــاره کردم، رمیس چاپکي خوبي در بخش اداري 
دارد و موضوعات رفاهي برایش مهم است. به نسبت جاهاي دیگري که کار 
کرده ام اگر نگوییم رمیس بهترین است؛ حتما جزو بهترین ها است و همه 
بخش ها مثل زنجیر به همه پیوسته هستند. شرکت ها گاهي نکات ریز که 
از بیرون کم اهمیت اســت را رعایت نمي کنند اما رمیس اتفاقا به همین 

نکات توجه مي کند تا رضایت براي کارمندان ایجاد شود
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داود احمدی
نیروی مقیم پروژه بانک تجارت )کارشناس 

مجازی سازی(

چه مدت اســت که با رمیس همکاری داریــد و در این پروژه چه 
مسئولیتی دارید؟

حدود ۴ ماه است با تیم رمیس در این پروژه همکاری می کنم. یکسری از 
بخش ها امنیتی است که نمی توانم اشاره کنم؛ اما به صورت کلی نگهداری 
از زیرســاخت ذخیره سازی و مجازی ســازی بانک تجارت برعهده رمیس 
است. پروژه بزرگی است که ساختار مهندسی بسیار زیبایی دارد. در عین 
حال که استرس و مسئولیت زیادی نســبت به نگهداری آن داریم اما در 

مجموع پروژه بسیار لذت بخش و پرهیجانی است.
چند نفر از رمیس در این پروژه حضور دارند؟

مــن و مهندس ارفعی از رمیس و ۲ نفر هم از پرســنل زفتا )زیرســاخت 
فناوری تجارت ایرانیان وابســته به بانک تجارت( در طول روز در ســایت 
حضور داریم. هر شــب یک نفر هم به ما اضافه می شود که از ۷ شب تا ۷ 

صبح در سایت مستقر است.
احساس امنیت شغلی می کنید؟

قطعا در رمیس این فضا وجود دارد؛ اما من ورای رمیس به این مساله فکر 
می کنم. تلاشم این است در جایی باشــم که اگر روزی به هر دلیلی ادامه 
همکاری با رمیس میســر نشــد، بتوانم جای دیگری مشغول به کار شوم. 

دغدغه خاصی در این زمینه ندارم.
رمیس تا چه اندازه می تواند مشکلات شما در رفع کند؟

به نظرم این هم باز به همان موضوع ارتباط کارکنان ســایت ها با شرکت باز 
می گردد. طبعا گفت وگو و ارتباط رودرروی کارکنان با یکدیگر دلگرم کننده 
و راهگشاســت. هر چند ماه یکبار می شود برنامه ای ترتیب داد که کارکنان 
شرکت و مدیران با نیروهای سایت ها دیدار داشته باشند و از نزدیک کار آنها 

را ببینند. ارتباط ما با کارفرما در بهترین حالت است و خیلی خوب است.

علیرضا زاهدی نیا
کارشناس شبکه در سایت بانک کشاورزی

چه مدت است که در این پروژه فعالیت دارید؟
بیش از 3 ســال اســت که در شــرکت گســترش فناوری های نوین بانک 
کشــاورزی در شعبه شهرآرا، مستقر هســتم. در این ساختمان تمام تیم ها 
اعم از شبکه، امنیت شبکه، مجازی سازی، ذخیره سازی و... مستقر هستند. 
وظیفه من نگهداری و پشتیبانی از شبکه، دیتاسنتر و تامین امنیت آن است. 
دو نفر دیگر از همکاران رمیس هم در دو بخش مجازی ســازی و لینوکس 

حضور دارندو
فکر می کنید چرا مشــتریان بین بقیه شرکت ها رمیس را انتخاب 

می کنند؟
به نظرم علت اصلی اینکه مشتریان همیشه رمیس را انتخاب می کنند این 
است که رمیس همیشه اهداف مشخصی در ارائه خدمات به مشتریان دارد 
و همیشه در این مســیر با هنر مدیریت مدیران ســازمان و سخت کوشی 
پرسنل متعهد و وفادار توانسته به این اهداف پایبند باشد و این موضوع را به 
مشتریان ثابت کرده؛ بنابراین مشتری ها که تعهد و همکاری  با ارزش رمیس 
را می ببینند قطعا همیشه رمیس را انتخاب می کنند و به شرکت های دیگر 

هم رمیس را توصیه می کنند.
تفاوت های محسوسی که به عنوان نیروی رمیس در ارائه سرویس 

مشاهده می کنید یا بازخورد می گیرید چیست؟
به عنوان یکی از نیروهای فنی رمیس در سایت گسترش فناوری های نوین 
بازخوردی که گرفته ام این بوده که همیشه کارفرما از رفتار حرفه ای، دانش 

فنی و قدرت حل مســئله تیم رمیس رضایت کافی را داشــته بنابراین نام 
رمیس در ذهن کارفرما همیشه نامی آشنا و حرفه ای بوده است.

بزرگترین اتفاق یا تجربه ای که در این پروژه داشتید چه بوده؟
بزرگ ترین اتفاقات برای من موفقیت در اجرای پروژه های محول شده بوده 
که این موارد باعث تشویق از طرف کارفرما شد. تعویض حساس ترین سوئیچ 
شــبکه بانکی در Zone مین فریم، اصلاح ســاختار روترهای Edge شبکه 
  Certificate  بــا ISE 2.7 Cisco طراحی و پیاده ســازی ،BGP و پروتکل
 Authenticationبــرای گروه های LAN و امنیت و طراحی و پیاده ســازی 
Cisco Prime Infrastructure3.6 برای مونیتورینگ حرفه ای شبکه از این 

جمله هستند.
رمیس چه تفاوتی با دیگر شرکت ها دارد؟

از جمله تفاوت های مهم رمیس نســبت به شــرکت های دیگر می توان به 
اخلاق حرفه ای پرســنل، امنیت شغلی بســیار بالا و در نظر گرفتن موارد 

رفاهی/ آموزشی اشاره کرد.
نگران ادامه همکاری با رمیس بعد از این پروژه هستید؟

نسبت به امنیت شغلی در رمیس احساس خوبی دارم و مطمئنم بعد از اتمام 
کار در اینجا از طرف شرکت در پروژه دیگری مشغول به کار می شوم .

مصاحبه و راهکار|



۱۲| نشریه داخلی رمیس| شماره 3۴

علی صادقی
سرپرست پروژه بیمه ایران

از چه سالی در این پروژه هستید؟
از ســال ۹3 در شرکت رمیس هســتم و از اردیبهشــت ۹۴ این پروژه را 

استارت زده ایم.
رمیس در بیمه ایران چه وظیفه ای برعهده دارد؟

پروژه بیمه ایران را می توان تجربه ای جدید در شرکت رمیس دانست؛ چرا 
که ترکیبی از پروژه های قدیمی و جدید اســت. در پروژه های دیگر شــما 
کالا یا خدماتی به مشــتری می فروشــید؛ اما این پروژه چنین ساختاری 
ندارد و در واقع یک تشــریک مســاعی بین کارفرما و پیمانکار برای ارائه 

یکسری تجهیزات اجاره شده به سازمان است.
شکل اجرا و نوع آن با پروژه های دیگر خیلی متفاوت است. سازمانی که در 
آن کار می کنیم سازمانی به شدت سنتی و با مقاومت زیاد در برابر هرگونه 
تغییر است. مراجعین زیادی از طیف های مختلف مشاغل را پوشش می دهد 
و به همین نسبت هم می توان تنوع را در میان کارمندان آن مشاهده کرد.

به هر حال ما در قراردادمان برای مدل سازی این روال ها و ارائه راهکارهای 
نرم افزاری و ســخت افزاری و خارج کردن سازمان از مدل سنتی، تعهداتی 
داشــتیم که یکســال اول پروژه صرف این کارها شــد. پشــتیبانی همه 
تجهیزات نرم افزاری و ســخت افزاری ســاختمان از رادیویی که در بالای 
ســاختمان نصب است تا موســی که در دســت کارمندان است، برعهده 
ماست. پروژه ای ســاختمان و تجهیزات محور اســت و کلیه ساختماهای 
ســتادی بیمه را شــامل می شــود. این پروژه تا به حال چند دوره تمدید 
شده است؛ چون خوشــبختانه نظر کارفرما هم بسیار مثبت است. پروژه ها 
3 ســاله بود. در شکل جدید قرارداد امســال، این تجهیزات اجاره ای را به 
همراه خدمات به کارفرما فروخته ایم و در حال حاضر فقط بابت ســرویس 
پشتیبانی، قرارداد همکاری داریم. در بخش نرم افزار غیر از موارد متعارفی 
که استفاده می کنند، سامانه های متعددی به دلیل تنوع کاری بیمه وجود 
دارد که طیف وســیعی از ســرویس ها را ارائه می کنند که هر کدام از آنها 
پیمانکارهای زیادی دارند. شــرکت رمیس در واقع به عنوان حلقه واسط 
بین آن پیمانکارها و کارفرما عمل می کند و انواع خدمات سامانه ها اعم از 

فایل سرور، اکانتیگ اینترنت و اکانت سازمانی و... را پشتیبانی می کند.
از طرف رمیس در این پروژه چند نفر هستید؟

در حال حاضر ۵ نفر.
گفتید این قرارداد، کلیه ســاختماهای ســتادی بیمه را شامل 

می شود. در کل چند ساختمان است؟
ابتدای پروژه شکل آن فرق داشــت و ۸ تا ۹ ساختمان را شامل می شد و 
شرط پشتیبانی آنها بر اساس »ستادی« بود. بعد از خرید محل جدید، این 
ســاختمان ها به 3 تا ۴ ساختمان منحصر شــده و ساختمان اصلی و امور 

نمایندگان و ساختمان دیه را شامل می شود.

ساعت کاری و شیف بندی چطور است؟
کار ما در ســازمان از ۷ تا ۵ عصر است در حالی که کار رسمی از ۸ صبح 
تا 3 عصر است. در مواردی هم که لازم باشد خارج از ساعت اداری حضور 

پیدا می کنیم که البته خیلی کم است.
در دوران کرونا وضعیت دورکاری چطور بوده؟

ما تابع قوانین اینجا هستیم. اغلب افراد اینجا در همان دوره های اول مبتلا 
شدند و همین باعث شد تا علاوه بر تاکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی 
و تامین لوازم آن، امکان دورکاری هم فراهم باشــد. این امکان شامل حال 
نیروهای رمیس هم هست. در این ساختمان ۹۰۰ کارمند حضور دارند که 
کمتر از ۴۰ نفر نیاز به دسترسی های خاص دارند که با مجوز مدیران آنها 

را دریافت می کنند.
رابطه مالی با کارفرما دارید؟

مراودات مالی ما با رمیس اســت؛ اما از طرف بیمــه مزایایی به کارمندان 
داده می شود که به کارکنان رمیس هم می دهند.

برای فاصله ای که میان نیروهای شرکت با پرسنل سایت ها وجود 
دارد، چه می توان کرد؟

فاصله چیزی نیســت که شــرکت بتواند برای آن کاری بکند و متاسفانه 
دورکاری آن را هم تشــدید کرد. به نظرم کم کردن ایــن فاصله به افراد 
هم بستگی دارد و دوستان سایت باید خودشــان هم از ارتباط و نزدیکی 
به سایر همکارانشان در بدنه شرکت اســتقبال کنند. ضمن اینکه وظیفه 
شرکت است که رابطه بین نیروهای سایت ها با بدنه شرکت را با خلاقیت  

و برنامه ریزی کم کند.

| مصاحبه و راهکار
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پهلوان
سرپرست بانک دی

چند سال است با رمیس کار می کنید؟
تقریبا دو سال است.

این که ارتباط رودررو با پرسنل و مدیران ندارید، مشکلی ایجاد نمی کند؟
به نظر من ما کلا دو تیم جداگانه هســتیم. حس می کنم از لحاظ امکانات 
هم همکاران مستقر در شرکت، وضعیت بهتری دارند. حتی برای شرکت در 
برنامه هایی که بخش رفاهی شرکت ترتیب می دهد هم نمی توانیم مرخصی 
بگیریم. چون در کار ما مرخصی ســاعتی وجود ندارد و حتما باید یکی از 

دوستان شیفت به جای ما بیاید تا بتوانیم یک ساعت مرخصی بگیریم.
مهم ترین ویژگی تیم همکاران رمیس مستقر در سایت از 

نظر شما چیست؟
نکته مثبتی که رمیس دارد این است که محیط دوستانه و صمیمی است 

و مدیران شرکت هم با صمیمیت و سعه صدر برخورد می کنند.
چرا مشتریان رمیس را انتخاب می کنند؟

پروژه ها معمولا مناقصه ای هســتند. در مناقصه هم قیمت مهم است و هم 
موضوعات فنی. چون رمیس عملکرد مثبتی در پروژه های قبلی داشــته، 
طبیعتا ایــن موضوع در تصمیم گیری مشــتری تاثیر می گــذارد. نیروها 
حرفه ای و خوب هســتند و این هم تاثیــر دارد. خوش قول بودن هم موثر 
است. در سمت ما همیشــه در پرداخت حقوق و مزایا خوش قول و منظم 
بوده و این مطمئنا در سمت مشتریان هم هست. پایبندبودن به تعهد مهم 

است.
تفاوت های محسوسی که به عنوان نیروی رمیس در ارائه 
سرویس مشاهده می کنید یا بازخورد می گیرید چیست؟

صمیمت وجود دارد. نگاه بالا به پایین نیست. حتی وقتی نیرویی از رمیس 
می رود هم همچنان برخوردها خوب است. منابع انسانی پیگیری خوبی در 

موضوعات مرتبط دارد. از نظر فنی هم رمیس از وقتی وارد کار فنی شده، 
بهترین نیروها را داشته است.

نگرانی بابت امنیت شغلی و ادامه همکاری با رمیس ندارید؟
موضوع امنیت شغلی برای ما مهم اســت. ما که در شرکت کار می کنیم به 
مرور زمان که ســنمان بالا می رود این نگرانی را داریم که در سال های آتی 
وضعیت کارمان چه می شود؟ در صورت نبود پروژه جدید ما چه باید بکنیم؟ 
همکاران شیفتی در این باره کمتر دغدغه دارند چون به دلیل سنگینی کار، 

تغییر شغل می دهند؛ اما برای نیروی اداری این دغدغه وجود دارد.

محمود علیزاده
کارشناس منیتورینگ

از چه زمانی در این پروژه شــروع به کار کردید و روند کار چگونه 
است؟

این پروژه از یکم تیر ۹۸ شــروع شده اســت و ما دونفر صبح هستیم و ۶ 
نفر هم نیروی شیفت داریم. پروژه نگهداری دیتاسنتر بانک دی را برعهده 
داریم. خیلی ســایت بزرگی نیســت؛ اما چون تنها دیتا سرور بانک است، 

اهمیت زیادی دارد. ما خودمان هم در سایت مستقر هستیم.
با رمیس در سال های زیادی همکاری کرده ام. پروژه ها به گونه ای هستند 
که اصلا قابل دورکاری نیســتند و حتما باید در ســایت حضور داشــت. 
از زمــان ورود کرونا تــا به حال ما اصلا بــه دورکاری نرفته ایــم و نهایتا 

توانسته ایم شیفت بندی کنیم.
رمیس تا چه اندازه می تواند این مشکلات را برطرف کند؟

فکــر نمی کنم رمیــس بتوانــد کار خاصی انجــام دهد چون پــروژه به 
صورت مناقصه ای  اســت. ما ارتباطمان با شــرکت کاملا مجازی اســت و 

هماهنگی های تجهیز انبار و... را آنلاین انجام می دهیم.
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رمیس چند نیرو در بیرون از شرکت اصلی 
دارد و در چند سایت؟

حدود ۸۵ نفر در واحد مهندســی پشــتیبانی 
مشغول همکاری بوده که به عنوان نیروی مقیم 
در پروژه های مختلفی مســتقر هســتند. علاوه 
به نفرات مقیم، مشــاوران لایــه دو هم در اکثر 
پروژه های این واحد به صورت پاره وقت همکاری 

می کنند.
فرایند انتخابشان چگونه است؟

در ابتدای هر پروژه به منظور شــروع به کار، با 
توجه به تخصص مورد نیاز پروژه، کارشناسان با 

تخصص های مورد نظر را انتخاب می کنیم.
فرآیند جذب همکاران در این واحد بدین گونه 
اســت که ابتدا رزومه های نفــرات علاقه مند به 
همکاری از طریق منابع انســانی در اختیار این 
واحد قرار گرفته و پــس از انجام توافقات اولیه، 
مصاحبه هــای فنی انجام می شــود. در ادامه بر 
اســاس فرایندی کــه واحــد HR رمیس دارد 
گزینه ها در کمیته جذب و اســتخدام، بررسی 
شــده و در انتها نفرات نهایی جذب و شــروع 
به کار می کنند. تفاوت مهم اســتخدام در این 
واحد نسبت به ســایر واحدهای ستادی شرکت 
در این اســت که صلاحیت های فنی، تخصصی 
و فردی کارشناس مستقر باید به تایید مشتری 

هم برسد.
تعداد نیروهای هر ســایت را شما تعیین 

می کنید یا مشتری؟
اینکه در هر ســایت چند نفر و با چه تخصصی 

می بایســت مستقر شوند، براســاس درخواست 
مشــتری که در RFP مناقصه اعلام شده تعیین 
می شــود. به طور خلاصه تعداد نفرات را در واقع 
حجم کار و تعداد نفرات قید شده در مناقصات 

مشخص می کند.
وقتی با نیروهای مســتقر در ســایت ها 
صحبــت می کردیم، بعضــی از آنها افراد 
دغدغه ارتقای شغلی داشتند. روند ارتقای 
جایگاه برای این نیروها چگونه اســت؟ 
شرکت در دوره های آموزشی چه تاثیری 

در این روند دارد؟
سیســتمی به اســم ارزیابی عملکرد داریم که 
مکانیزه اســت. مدیر پروژه هر سایت، وظایفی 
۶ ماهه شــامل کار اجرایی، برنامه رشد نیروی 

انســانی و آموزش برای هر فرد تعریف می کند. 
در انتهای هر ۶ ماه نتایج این ارزیابی ها بررسی 
و برای هر فرد امتیازی در نظر گرفته می شــود 
که هم در پاداش او و هم برای برنامه رشد فنی 

و تخصصی اش تاثیرگذار است.
در بحث آمــوزش هم ذکر ایــن نکته ضروری 
اســت وجود آموزشــگاه ارژنگ در بدنه شرکت 
رمیس فرصتی کم نظیر برای همکاران شــاغل 
در این واحد فراهم کرده که به منظور رشد فنی 
و تخصصی خود از این امکانات اســتفاده کنند. 
همچنین بودجه آموزشی همراه با تخفیف های 
همکاری به منظور حضور در دوره های مختلف 

برای همکاران اختصاص داده ایم.
همانطور که قبلا اشاره شد به دلیل پروژه محور 
بودن واحــد مهندســی و پشــتیبانی، جذب 
همــکاران در این بخش از شــرکت براســاس 
نیازهای اعلامی پروژه هاســت. اگر همکاران به 
منظور رشد و اتقاء برنامه فردی داشته باشند یا 
از نمودار رشدی که شرکت ترسیم کرده، پیروی 
کنند، قطعا می توانند مســیر رشــد و ارتقاء در 

شرکت را طی کنند چون بستر آن آماده است.
در بحث امنیت شــغلی هم دغدغه هایی 
وجود دارد. چون نیرویــی که برای یک 
پروژه استخدام شده دائما نگران پایان کار 
و سرنوشت خودش در شرکت است. برای 

رفع این نگرانی چه می کنید؟
موضوع امنیت شــغلی در حاضر تقریبا در تمام 
شــرکت های خصوصی وجــود دارد. در رمیس 
معمولا پس از اتمام یک قرارداد، پروژه دیگری 
آغاز شده که همکاران با توافق طرفین به پروژه 
جدید یا در پروژه های جاری که به تخصص شان 

نیاز است منقل می شوند.
تجربه نشان داده اکثر این نفرات در پروژه های 
جدید یا حتی در ستاد به کار گرفته می شوند و 
حداقل در این ۲۰ سال چندان سابقه ای از این 

مشکل نداریم.
این حمایت یعنی چه؟

همانطور که اشاره شد برای کاهش این نگرانی ها، 

در برخی از سایت ها مشکلاتی 
وجود دارد که در جلسات با 
مشتریان و حتی به صورت 

مکتوب پیگیری کرده ایم. تهیه 
امکاناتی اعم از فضا و وسایل 
رفاهی و... برعهده مشتری 

است. با این وجود در خصوص 
اقلام رفاهی مورد نیاز سایت ها، 

 موارد درخواستی تامین 
شده است

رضا اقبالی، واحد مهندسی پشتیبانی

از نیروهایمان پشتیبانی می کنیم
مشکلاتی که نیروهای مستقر در سایت ها دارند را در صفحات گذشته به صورت اجمالی 
خواندید. گرچه پرسنل ترجیح دادند همچنان برخی از مشکلات را ناگفته بگذارند، اما در 
نهایت، واحدهای مهندسی پشــتیبانی و منابع انسانی این مشکلات را به خوبی می دانند 
و تلاش دارند دغدغه ها را کمتر کنند. برای اینکه بدانیم چه اقداماتی در زمینه پرســنل 
مستقر در ســایت ها انجام شده و برنامه های آتی چیست، گفت وگویی با رضا اقبالی مدیر 
واحد مهندســی پشــتیبانی ترتیب دادیم. اقبالی در این گفت وگو به نگرانی هایی مانند 
امکانات رفاهی، امنیت شغلی و ادامه همکاری پس از پایان پروژه ها، ارتقا شغلی، آموزش 

و افزایش دانش و تعامل با مشتریان پرداخت. متن این گفت وگو را در ادامه می خوانید.
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شــرکت از همکاران پشتیبانی کرده و در انتهای 
هر پروژه بــا جابجایی نفرات چه انتقالشــان به 
ســایت های دیگر و حتی در صورت نیاز به ستاد 
این حمایت صورت می گیــرد. پرداخت حقوق و 
بیمه به مدت یک یا دو ماه بیشتر از زمان قرارداد 
و تلاش برای پیدا کردن موقعیت شغلی مناسب 
در این مدت از دیگر جنبه های حمایتی شرکت 

در این خصوص است.
اغلب افــرادی که با مــا گفت وگو کردند 
می گوینــد با بدنه اصلی شــرکت ارتباط 
مستمری ندارند و بعضا سال ها پیش و در 
زمان استخدام به شرکت اصلی آمده اند. به 
نظر می رسد ارتباط شرکت و نیروهای غیر 
مقیمش اندک است. برای رفع این مشکل 

چه می کنید؟
با توجه بــه اینکه در ســاعات اداری همکاران 
این واحد می بایست در ســایت مشتری حاضر 

باشند به تبع آن امکان حضور در ستاد را کمتر 
خواهند داشت. تا قبل از پاندمی کووید یکسری 
برنامه های رفاهی، جشــن ها به مناســبت های 
مختلف و جلســات مدیریتی با همکاران برگزار 
می شــد که به کم شــدن ایــن فاصله کمک 
می کرد. در حال حاضر و با شــرایط فعلی و به 
دلیل رعایت مصوبات بهداشتی ابلاغ شده قطعا 
برای برگزاری جلسات حضوری محدودیت هایی 
وجــود دارد؛ ولــی اگر درخواســتی از ســوی 
همکاران برای برگزاری جلسه با مدیران واحدها 

وصول شود قطعا قابل اجرا است.
آیا رمیس می تواند درباره شرایط نیروهای 
مستقرش در پروژه ها اعم از امکانت و فضا 

و... رایزنی کند؟
در برخی از ســایت ها مشــکلاتی از این جنس 
وجود دارد که در جلســات با مشتریان و حتی 
به صــورت مکتوب پیگیــری کرده ایم. حتی در 

برخی موارد به منظور بهبود شــرایط جلساتی با 
مشتریان در ســطح مدیر عامل شرکت برگزار 
شده است. متاسفانه به دلیل اینکه فضای اداری 
از طرف مشــتری اختصاص داده می شــود در 
برخی از موارد مشتریان در ساختمان های اداری 
محدودیت فضــا دارند. در کل تهیــه امکاناتی 
اعم از فضا و وسایل رفاهی و... برعهده مشتری 
اســت. با این وجود در خصوص اقــلام رفاهی 
مورد نیاز ســایت ها، علیرغم تحمیل هزینه های 
 دیده نشده به شرکت، موارد درخواستی تامین 

شده است.
متوسط ماندگاری نیروها در این بخش از 

شرکت، چقدر است؟
پاســخ این ســوال را بخــش منابع انســانی و 
اداری دقیق تر دارند؛ تقریبــا حدودا ۲۰ درصد 
همکارانمان ســابقه بالای ۱۰ سال همکاری با 

شرکت را دارند.
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دنیای مــدرن در حوزه ذخیره ســازی داده ها با 
چالش هایی روبروست و نیازمندی هایی دارد که 
شیوه های سنتی ذخیره سازی نمی توانند به آنها 

پاسخ دهند.
رشــد ســریع داده هــا: بــر اســاس پیش بینی 
موسســه IDC، حجم داده ها در سراسر جهان تا 
ســال ۲۰۲۵ به ۱۷۵ زتابایت می رسد. بر اساس 
همین مطالعات ۸۰ درصد از این داده ها از نوع 
ســاختارنیافته )Unstructured( خواهنــد بود. 
انفجــار عکس هــا، ویدیوها، ترافیــک اینترنت و 
شبکه های اجتماعی، موجب می شوند به منظور 
ذخیره ســازی داده ها، راهکارهای تازه ای مورد 

نیاز باشند.

دسترسی سراسری: داده ها می بایست در هر 
زمان از هر جایــی و از طریق طیــف متنوعی از 

دیوایس ها قابل دسترسی باشند.
کاربردهای جدیــد: امــروزه کاربردهای جدید 
ماننــدIoT، AI/ML، Block Chain ، آرشــیو 
طولانــی مــدت، Data Analytics و غیــره در 
صنایع مختلــف مانند انرژی، مالی، پزشــکی و 
ســامت، تولید، ســرگرمی و... ایجاد شــده اند 
کــه نیازهای جدیــدی در حوزه ذخیره ســازی و 

دسترسی به داده ها دارند.
زمــان طولانی نگهــداری داده هــا: داده های 
تولید شــده بســیار ارزشمند اســت و از بررسی 
آنهــا در دوره هــای طولانــی زمانــی توســط 
الگوریتم هــای داده کاوی می تــوان به اطاعات 
ارزشمندی دست یافت. از ســوی دیگر الزامات 

اســتانداردها و اسناد بالادســتی حکم می کنند 
داده ها مدت زمــان طولانی گاهی تا ۱۰ ســال 
و بیشــتر نگهداری شــوند. معنای ایــن موارد، 
عدم حــذف داده هــای تولید شــده و نگهداری 
آنهــا در زمان های طولانی اســت کــه فضاهای 

ذخیره سازی را به شدت افزایش می دهد.
انقــاب در طراحــی و توســعه نرم افزارهای 
 ،IDC کاربردی: بر اســاس پیش بینی موسســه
در ســال ۲۰۲۲ نود درصــد نرم افزارهای جدید 
بــه صــورت Cloud-Native طراحــی و توســعه 
می یابنــد. این رویکــرد جدیــد، نیازمندی های 
خاص خود را در حــوزه داده ها به همراه دارد که 

با شیوه های سنتی متفاوت است.
به منظور پاســخ به این تغییرات و نیازمندی ها، 
آبجکــت ذخیره ســازی  سیســتم های   از 
 (Object-based Storage Devices (OSD))
استفاده می شــود. داده ها در این تجهیزات، در 
فــرم آبجکت و بــر روی یک فضــای آدرس دهی 
flat شــامل محتوا و attributeهای آن )به جای 
اســم و محل( ذخیره  می شوند. هر آبجکت داده 
اصلی کاربر، متادیتاهای مرتبط با آن و تعدادی 
attribute قابــل تعریــف )ماننــد اضافــه کردن 
نام بیمار به یک عکس اســکن MRI( را شــامل 
 API دارای تعدادی OSD می شــود. تجهیــزات
به منظور یکپارچه ســازی با نرم افزارهای ابری و 
سایر لایه های مراکز داده  Software-Definedیا 
SDDCها هستند. اغلب تجهیزات OSD دارای 
معمــاری توســعه پذیر )Scale-Out( بــوده و از 

 DELL EMC ECS: پاسخ به نیازهای جدید 
در حوزه ذخیره سازی داده ها
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شــیوه های مدرنی به منظور محافظت از داده ها 
)Data Protection( نســبت به روش های سنتی 
مانند RAID اســتفاده می کنند. همچنین این 
تجهیــزات اغلــب دارای قابلیت چنــد اجاره ای 

)Multi-Tenancy( هستند.
شــرکت DELL که چندســالی اســت شــرکت 
EMC را خریداری کرده اســت، بــه عنوان یکی 
از وندورهــای اصلــی در حــوزه ذخیره ســازی 
 داده هــا، محصــول OSD خــود تحــت عنوان
Elastic Cloud Storage (ECS) را از ســال 
۲۰۱۴ به بازار عرضه نموده و نسل های مختلفی 
 ECS از آن را تاکنــون ارائه کرده اســت. در واقع
در ادامه ســیر تکاملی تجهیــزات OSD و بعد از 
محصولات Centra و Atmos تولید شــده است. 
این محصــول در یــک فرآیند بیش از ۲۰ ســال 

تجربه، تکامل و بلوغ یافته است.
بر اســاس گزارش هــای MQ موسســه گارتنر، 
سیســتم های  حــوزه  در   DELL شــرکت 
ذخیره ســازی آبجکت و فایل سیستم های توزیع 
شده با محصولات ECS و PowerScale بالاترین 

امتیاز را داشته و لیدر بازار محسوب می شود.
از محصــول ECS می تــوان در زمینه هــای 
کاربردی مختلف از جمله کاربردهای ســنتی تر 
مانند پشــتیبا ن گیری، آرشیو، نظارت تصویری، 
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Broadcasting )بــه منظــور ذخیــره فایل های 
ویدیویی و صوتــی( و کاربردهای مــدرن )مانند 
 IoT، Analytics ،نرم افزارهای مبتنی بر موبایل

و AI/ML( استفاده نمود.
 ECS برخــی از مزایای اســتفاده از تجهیــزات

عبارتند از:
  یــک پلتفــرم واحــد global مشــترک بــرای 

ذخیره سازی داده ها در چند منطقه جغرافیایی
  پلتفرم چندمنظوره با توجه به پشــتیبانی از 

HDFS پروتکل های فایل، آبجکت و
  ذخیره ســازی هوشــمند داده ها بــا توجه به 
 HDFS ،قابلیت هایی مانند جســتجوی متادیتا
Analysis و معمــاری اکتیو-اکتیو در خواندن و 

نوشتن داده ها
  قرار داشــتن در کاس ســازمانی با توجه به 
دارا بــودن قابلیتهایــی مانند قابلیــت اطمینان 
 ،)Data Durability( بالا، پایایی بالای داده هــا

چنداجاره ای، رمزنگاری داده ها
  به صرفه بودن )پایین بودن ســربار نگهداری 
تجهیز، اشــغال فضــای محدود در مرکــز داده و 

utilization بالا(
تجهیــزات ECS مجموعــه ای از پروتکل هــای 
مختلف دسترســی همزمــان به داده ها شــامل 

موارد زیر پشتیبانی می کنند:
NFS و CIFS پروتکل های فایل شامل  

 S3، SWIFT، پروتکل هــای آبجکت شــامل  

Atmos و Centera
HDFS پروتکل  

با توجه به قابلیــت  multi-protocol و دارا بودن 
نودهای متنوعی بــا کارایی و یا ظرفیت بالا، این 
تجهیــزات برای طیــف متنوعــی از کاربردهای 

مختلف، مناسب هستند.
معماری ECS نیز مانند بسیاری از سیستم های 
ذخیره سازی آبجکت، مبتنی بر نودهای مختلف 
اســت که به صورت Scale-out قابلیت توســعه 
Back- دارند. ایــن نودها از طریق ســوییچ های
End و Front-End بــا یکدیگر و بــا دنیای بیرون 

ارتباط برقرار می کنند.
نودهای تجهیزات ECS عبارتند از:

  نودهــای EXF900 مبتنــی بر دیســک های 
SSD NVMe و مناسب برای کاربردهایی مانند 

Real-time Analytics و AI، ML
  نودهای EX300 مناســب برای نرم افزارهای 

کاربردی مدرن مبتنی بر موبایل و وب
  نوهای EX500 دارای ظرفیت حداکثر حدود 
6 پتابایت در هر رک و مناسب برای کاربردهایی 

مانند آرشیو
  نودهــای EX3000 دارای ظرفیــت حداکثر 
حــدود ۱۱ پتابایت در هــر رک و مناســب برای 

کاربردهای مختلف ذخیره سازی آبجکت
در  ECS در  متادیتاهــا  و   داده هــا 
containerهــای منطقــی بــا انــدازه برابــر 

)128MB( بــه نــام Chunk ذخیره  می شــوند. 
داده ها هم در سطح آبجکت و هم در سطح فایل 
در ایــن چانک هــا ذخیره می شــوند. محافظت 
از داده هــا )Data Protection( در ECS نیــز 
در ســطح چانک صورت می  پذیرد و در واقع در 
ســطح فایل یا ســخت افزار )راهکارهایی مانند 
RAID( انجــام نمی شــود. متادیتاها به صورت 
 Erasure و دیتاها با اســتفاده از triple mirror
Coding در مقابــل خرابــی دیســک ها و نودها 
محافظت می شــوند. همچنین سیســتم سعی 
می کند با مانیتور کردن مداوم وضعیت سامت 
دیسک ها به صورت proactive، ضمن بازسازی 
دیتاها )re-protect کردن آنها(، از نوشتن داده 

بر روی دیسک  های مشکوک جلوگیری کند.
عاوه بر امــکان محافظت از داده ها در ســطح 
یک کاســتر ECS، امکان محافظت از داده ها 
 در ســطح چند ســایت بــا اســتفاده از قابلیت

Geo-Replication نیز وجود دارد.
 ،ECS در پایین تریــن ســطح در یــک کاســتر
نودهــا و رک )یــا رک های بــه هم متصــل( قرار 
دارنــد. یــک رک یا تعــدادی رک به هــم متصل 
VDC را تشــکیل داده و هــر VDC می تواند از 
 Storage Pool ترکیب تعدادی نــود، تعــدادی
 Replication ،را شــامل شــود. بر روی این لایه
Namespace تعریف شــده و بر روی آن Group
ها که خود از تعدادی باکت تشــکیل شــده اند 
قرار می گیــرد. آبجکت هــا در باکت هــا ذخیره  
می شــوند. قابلیــت چنداجــاره ای بــا تعریــف 
Namespaceهــای متفــاوت و admin برای هر 

یک از آنها ایجاد می شود.
تجهیــزات ECS با تعــداد زیــادی از نرم افزارها 
در حوزه های مختلــف مانند پشــتیبان گیری و 
آرشــیو، Big Data، مدیریت محتوای سازمانی 
)ECM(، تحویــل محتوا، آرشــیو مســتندات، 
 ،(VMS)، MAM، PACS نظــارت تصویــری

ایمیل، SIEM و غیره یکپارچه سازی شده اند.
تجهیــزات ECS در کنــار دو محصــول دیگــر 
شــرکت DELL؛ در حــوزه پشــتیبان گیری، 
تجهیز PowerProtect یا دیتادامین ســابق و در 
 Isilon یا PowerScale تجهیز ،SONAS حوزه
ســابق، می تواند از طریق دو متد CloudTier و 
CloudPool به عنــوان فضای اضافی نگهداری 

طولانی مدت داده ها عمل کند.

| سوال



۱۹| نشریه داخلی رمیس| شماره 3۴

 On-premise زیرســاخت های فناوری اطاعات
از داده هــای شــرکت های بــزرگ و مقتضیــات و 
ملزومات رایانش پشــتیبانی می کنند، اما چنین 
ســاختاری اغلب فراتر از دسترس استارت آپ ها 
و کســب وکارهای کوچــک امــروز اســت. ایــن 
کسب وکارها می توانند در عوض سراغ مرکز داده 
 IT به عنوان خدمات بروند تا نیازهای زیرساخت

خود را پشتیبانی کنند.
ابــر می تواند باعث کاهــش هزینه هــا و افزایش 
مقیاس پذیری شــرکت های کوچکی باشد که در 
حال رشد هستند. با این حال دسترسی به داده 
و مشــکات امنیتی معمولا برای کسب وکارهای 
ابری و زیرســاخت های ابــری هیبریدی افزایش 
می یابــد. مراکــز داده متعــدد پایــگاه داده بــه 
عنوان ســرویس )DCaaS( را برای سازمان هایی 
فراهــم می آورند که نیــاز به ســرعت و تطابق در 
زیرســاخت های فناوری اطاعاتشــان دارند، اما 
نمی تواننــد از پــس هزینه های گزاف ســاخت و 

میزبانی برآیند.

پایگاه داده به عنوان سرویس چیست؟
DCaaS خدمات میزبانی اســت کــه ارائه دهنده 
زیرســاخت و امکانــات مرکــز داده فیزیکی را در 
اختیار مشتریان می گذارد. مشتریان بدون خرید 
یا نگهداری ســخت افزار و امکانــات می توانند به 
مرکز داده ارائه دهنده دسترســی داشــته باشند 
یا آن را اجــاره کنند و در مقابل از طریق شــبکه 
گســترده )WAN( دسترسی بیشــتری به منابع 
شبکه، سرور و ســامانه های ذخیره سازی داشته 
باشــند. DCaaS امکانــات و خدماتی مثل برق، 
سیســتم خنک ســازی، قفســه ها، تجهیــزات 
ســرمایه ای، پهنای باند و کارکنــان مجرب IT را 
برای مشــتریان فراهم می ســازد. ارائه دهندگان 
می توانند ایــن خدمــات را با توجه بــه نیازهای 
هر مشتری تنظیم کنند. بســیاری از سازمان ها 
می تواننــد بــار میزبانــی و مدیریــت برنامه ها و 
خدمات غیرضروری را بــه DCaaS منتقل کنند 
تا محدودیت های فیزیکی زیرساخت های داخلی 

خــود را کاهــش دهند. بــا این حــال اختالات 
WAN برای سازمان هایی که از DCaaS استفاده 
می کنند، گاه منجر به عدم دسترسی به برنامه ها 
می شود. توافق نامه های مربوط به خدمات که به 
طور شفاف تعریف شــده اند، مشخص می کنند 
چه اتفاقــی در زمان قطع بــرق رخ می دهد، اما 
ســازمان هایی که DCaaS را در نظــر دارند، باید 
به پیامدهــای غیرمنتظره چنیــن وقفه هایی در 

کسب وکارهایشان بیندیشند.
یکی دیگــر از عواملی کــه باید هنــگام انتخاب 
DCaaS مدنظــر داشــت، وضعیــت ســازمان 
ارائه دهنده است. ارائه دهندگان DCaaS درست 
مثل هر کســب وکار دیگری که مبتنی بر فناوری 
اســت، در معرض فشــارها و مشــکات مشــابه 
هستند، همانطور که کل جهان فناوری اطاعات 
با این مســائل دســت وپنجه نرم  می کند. ممکن 
اســت این کســب وکارها بخواهند با شرکت های 
دیگر ادغام شــوند و بعد مشــتریان مجبور شوند 
خودشــان برنامه های تغییریافته و تحت تاثیر این 

فرایند را مدیریت کنند و بهبود بخشند.

سهولت تنظیم چندابری
برخــی ســازمان ها از خدمــات چندابــری 
)multi-cloud( اســتفاده می کنند تــا نیازهای 
متفــاوت کسب وکارشــان را رفع کنند. بســیاری 
از ایــن کســب وکارها به دنبــال ترکیــب ابرهای 
متعــدد خــود در یک شــبکه واحد هســتند، اما 
این مســاله می تواند بدل به کاری دشــوار شود. 
ارائه دهندگان DCaaS شــبکه های پیچیده ای را 
طراحی کرده اند تا نیازهای مختلف مشتریانشان 
را برطرف کنند و به راحتی شــبکه ای منسجم از 

چند وندور ابر را به هم متصل کنند.
 ،DCaaS در  متعــدد  ابرهــای  از  اســتفاده 
مقیاس پذیری ابــر عمومی را بــا افزایش امنیت 
و کنتــرل ابــر خصوصی ترکیــب می کنــد. این 
امر باعث می شــود نســبت به دســترس پذیری 
سیســتم ها و محدود کردن ریسک آسیب پذیری 

داده ها و برنامه ها اطمینان حاصل کرد.

هزینه کمتر ورود داده
ســازمان های کوچک تــر اغلــب در تنظیــم و 
نگهداری ابــر خصوصی بــا مشــکل مواجهند، 
 DCaaS .زیرا بودجه یــا منابع مناســب را ندارند
به چنین کســب وکارهایی امــکان می دهد مثل 
ســازمان های بزرگ امــا با پرداخــت هزینه کمتر 
یــا اختصــاص منابــع محدودتــر از زیرســاخت 
فناوری اطاعات بهره مند شــوند. در نتیجه آنها 
می توانند تا زمانی که سرمایه گذاری هایشــان به 
سطح سازمان های بزرگ برســد، منابعشان را به 

حوزه های دیگری اختصاص دهند.

خدمات همیشه آماده
مراکــز داده بــه طور مــداوم کار می کننــد و این 
مداومــت برای ســازمان های مبتنی بــر فناوری 
اهمیتــی حیاتــی دارد. چنین کســب وکارهایی 
نیاز به شــبکه هایی قابل اتــکا دارند تــا بتوانند 
محصــولات و خدماتشــان را بــه مشــتریان ارائه 
دهند. وقفه های غیرمنتظره باعث صدمات مالی 
هنگفت می شــود و اعتبار ســازمان را زیر سوال 

می برد.
ترکیب DCaaS با معماری چندابری یا هیبریدی 
از ســازمان ها پشــتیبانی می کند تــا بتوانند در 
مواقع بحــران، انعطاف لازم را داشــته باشــند. 
عاوه بر این، منابع از راه دور DCaaS می توانند 
به شــرکت ها کمک کنند که مشــکات بالقوه را 
شناســایی کنند و زودتر آنها را پوشش دهند تا از 

اختالات پرهزینه جلوگیری شود.

مقیاس پذیری ساده
مقیاس پذیری زیرســاخت  IT صرف نظر از اندازه 
ســازمان، معمولًا برای متخصصان مشکل ایجاد 
کرده اســت. مراکز داده همیشه نیاز به ظرفیت، 
امکانات و بودجه بیشــتر دارند تا بتوانند هم گام 
با رشــد کســب وکار باشــند، اما ابــر خصوصی 
سازمان  یا زیرساخت on-premise می توانند این 
رشــد را محدود کنند. همکاری با DCaaS برای 
ســازمان ها این اطمینان را به ارمغان می آورد که 
همیشــه منابع IT را دقیقا در لحظــه ای که نیاز 
اســت، در اختیار دارند و بــرای افزایش و کاهش 
مقیاس ها فقط لازم است صورتحساب یا اشتراک 

ماهانه تغییر کند.
                                                  منبع: سرچ دیتا سنتر

مروری بر مزیت های خدمات مرکز داده

فرصتی برای همه

جهان|
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رهبــران زیرســاخت و عملیــات )I&O( معمولا 
بــر ایده هــا، فناوری هــا و روش هــای جدیدی 
تمرکــز دارند کــه بتوانند برای کسب وکارشــان 
ارزش بســازند. با این حال سرمایه گذاری روی 
فناوری های موروثی مثل زیرســاخت مرکز داده 
اغلــب می توانــد بــا افزایش ظرفیــت و کاهش 

هزینه های مالی، منجر به سود شود.
دیویــد کاپوچیــو، تحلیلگــر برجســته گارتنــر 
می گوید: »بیشتر رهبران I&O توجه خود را بر 
مهاجرت ابری، اســتراتژی های edge )فناوری 
لبــه( و نزدیک کردن بــار کاری )workload( به 
مشــتریان تمرکــز می کننــد، اما مهم اســت به 
یاد داشــته باشــیم که مجموعه اصلی  بار داده 
احتمــالا on-premise باشــند... هرچند ادامه 
ســرمایه گذاری روی مرکــز داده قدیمی تــر و 
ســنتی تر ممکن اســت به نظر متناقض بیاید، 
امــا مزایای مهمی در برنامه ریــزی کوتاه مدت و 

بلندمدت به همراه دارد«.
در ادامه به ســه راهــی می پردازیم کــه رهبران 
I&O می تواننــد مراکــز داده موجودشــان را 
بهینه سازی کنند تا از خدمات جدید و نوظهور 

برای کسب وکارها پشتیبانی کنند.

بهبود ارائه
معمــولا تــوان مراکــز داده ای کــه بــه ظرفیت 
عملیاتــی نزدیک می شــوند، به دلیــل کمبود 
فضــای فیزیکــی، پشــتیبانی از تجهیــزات 
اضافی یا زیرســاخت های خنک کننده مناسب 
محدود می شــود. این امر منجر به این می شود 
که یا شــرکت ها تصمیــم به ســاخت مرکز داده 
جدیــد و نســل بعــدی بگیرنــد یــا از خدمات 
 ،)colocation( میزبانی فضا یا اشــتراک فضــا
ابر و هاســتینگ اســتفاده کنند. هرچند اینها 
گزینه های مناسبی هســتند، هرکدامشان نیاز 
بــه راه حل هایی بــرای جابه جایی بــار کاری از 
عملیــات ســنتی on-premise دارنــد. یکی از 
راه حل هــای جایگزین برای به روزرســانی های 
طولانی مــدت مراکز داده موجود، اســتفاده از 

 )self-contained( راه حل هــای متکی به خــود
رک )RACK( است.

رک های متکی به خود محفظه هایی تولید شــده 
هستند که گروهی از رک ها را شامل می شوند و 
برای پشتیبانی از چگالی های رایانشی متوسط 
تا زیاد طراحی شــده اند. آنها مثل بســیاری از 
راه حل هایــی که بــرای محیط های رایانشــی با 
چگالی بــالا طراحی شــده اند، خودشــان را با 
مکانیســم های خنک کننده یا سرمایشی ادغام 
می ســازند. این گزینه های رتروفیت یا نوسازی 
)retrofit( راه حلــی ســاده و موثر بــرای بهبود 

فضای مرکز داده به حساب می آیند.

حداکثری سازی فضا
تکنیــک رتروفیتــی کــه کمتریــن ســطح از 
تهاجمــی بــودن را داشــته باشــد، پاکســازی 
بخــش کوچکــی از فضــای کــف را بــرای این 
واحدهــای متکی به خود در بــر می گیرد. واحد 
رک متکی به خود بــا توجه به وندور، نیاز به توان 
کافی از واحد مرکــز توزیع نیرو یا تــوان دارد یا 
در برخی موارد ممکن است نیاز به واحد توزیع 

سرمایشی یا سردکن مطرح شود.
از آنجایی که راه حل های خنک کننده در رک ها 
متکی به خود هســتند، نیاز به راهرو سرد و گرم 
مطرح نیست. هنگامی که این واحد راه اندازی 

شــد، انتقــال بــار کاری از دیگــر بخش ها آغاز 
می شود و این انتقال یک به یک نیست، زیرا این 
واحدهــای رک چگالی های ســرمایش بالاتری 
را پشــتیبانی می کننــد. عمومــاً مرکــز داده 
موجــود فقــط از ۵۰ تا 6۰ درصــد ظرفیت رک 
اســتفاده می کنــد، چون رک هایی کــه چگالی 
بالاتــری دارند، باعــث ایجاد گرمــا و نقاط داغ 
روی زمین می شــوند. با رک های جدید، حجم 
بار کاری منتقل شــده ۴۰ تا ۵۰ درصد بیشــتر 
می شــود. مثا یک واحد با چهار رک جدید که 
به خودمتکی اســت، احتمالا بــار کاری بین 6 
تــا ۸ رک را در طبقه موجود عهده دار شــود. به 
ایــن ترتیب، بعید اســت بار کاری منتقل شــده 
بــه محفظــه جدیــد از همــان رک هــا باشــد و 
بخش قدیمی تر ســرور تکه تکه خواهد شد. در 
نتیجه، مرحله بعدی پروژه مســتلزم حذف این 
گسست ها و انتقال بار کاری رک هایی است که 
اســتفاده از آنها کمتر از سطح متوسط است تا 

فضای اضافی در اختیار قرار بگیرد.
بعد از انتقــال این بارهــای کاری، نوبت فرایند 
جابه جایی فیزیکی تجهیزات و پاکسازی بخش 
بعدی فضای زمین می شــود تا جــا برای نصب 
رک متکی به خــود بــاز شــود. با نصــب هر یک 
از واحدهــای بعــدی، چگالی کلــی رایانش به 
ازای هر رک، افزایش می یابد و منجر به نســبت 
بالاتر »رایانش به ازای هر فوت مربع« می شــود 
و همچنیــن ردپای کلی مرکــز داده، کوچک تر 

می شود.
این مرحله از انتقال با توجه به اینکه سرورهای 
موجــود در کــدام مرحلــه از چرخــه عمــر 
اقتصادی خود قــرار دارند، زمانــی فوق العاده 
برای تازه سازی سرور اســت. پیاده سازی سرور 
کوچک تر عواملی را شــکل می دهــد که باعث 
افزایش تراکم رک می شــود، در حالی که قدرت 

کلی و ملزومات خنک کننده کاهش می یابند.
کلیــد همــه اینها، تــوان ورودی بــه مرکز داده 
اســت که باید بــرای رک هــای با چگالــی بالا، 
مناســب باشــد. یکی از مزیت ها این اســت که 

مرکز داده شما قدیمی شده است، چه باید کرد؟

گام های کوچک بزرگ

| جهان

هر محیطی متفاوت است، 
بنابراین اهمیت زیادی دارد 

که رهبران I&O از معیارهای 
دقیق مثل بهره وری توان 

مصرفی موثر )PUE( یا فضای 
موثر مرکز داده استفاده کنند 
تا مزایا و کاهش هزینه های 

منحصربه فرد با چنین 
سرمایه گذاری هایی را

تخمین بزنند
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جهان|

عمل خنک  کــردن واقعا می تواند بــا انتقال بار 
کاری به رک های با تراکم بالا کاهش یابد، چون 
بیشــتر جریان هوای خنک کننده در داخل رک 
صورت می گیــرد و میزان جریان مــورد نیاز در 

کل فضای مرکز داده را کاهش می دهد.

بازسازی زیرساخت
گرچــه در طراحــی چیپ هــای جدید، ســعی 
می شــود ردپای گرمایــی پردازنده هــا کاهش 
یابد، اما نیازهای قدرت رایانشی افزایش یافته، 
باعث بیشتر شدن تراکم تجهیزات می شود و در 

نتیجه نیاز به سرمایش افزایش می یابد.
رهبران I&O با افزایش تعداد ســرورها با تراکم 
بالا بایــد میــزان خنک کنندگی کافــی را برای 

اتاق هــای کامپیوتــر فراهم ســازند. آنهایی که 
به دنبال بازســازی مراکــز داده بــرای افزایش 
فوق العــاده تراکــم- احتمالا بــرای کاربردهای 
رایانش کوانتــوم و هوش مصنوعی- هســتند، 
گزینه های مناســب سیســتم های سرمایشــی 
مایــع یــا immersive را در اختیــار دارنــد. بر 
اســاس پیش بینی گارتنر، مراکز داده تا ســال 
۲۰۲۵ تکنیک هــای خنک کننــده و چگالــی 
ویــژه ای را اجرا و پیــاده خواهند کرد و شــاهد 
۲۰ الــی ۳۰ درصــد کاهــش در هزینه هــای 

عملیاتی شان خواهند بود.
هر محیطــی متفاوت اســت، بنابرایــن اهمیت 
زیــادی دارد کــه رهبــران I&O از معیارهــای 
دقیــق مثــل بهــره وری تــوان مصرفــی موثــر 

)PUE( یــا فضــای موثــر مرکــز داده اســتفاده 
کنند تا مزایا و کاهــش هزینه های منحصربه فرد 
بــا چنیــن ســرمایه گذاری هایی را تخمیــن 
بزننــد. رهبــران I&O احتمــالا در عین کاهش 
نیازهــای خنک کنندگی و آزاد کــردن توان برای 
بــار کاری اضافــی IT، به رشــد قابــل توجهی 
دســت یابند. این امر خالی از ریســک نیســت، 
چــون هر تجهیــزات فیزیکــی ای کــه وارد مرکز 
داده زنــده شــود، خطرنــاک اســت. امــا اگــر 
همه این ها بــه عنــوان پــروژه ای طولانی مدت 
اجــرا شــود و بــه گام هــای کوچــک و قابــل 
 مدیریت تقســیم شــود، مزیت های گسترده ای 

خواهد داشت.
منبع: گارتنر
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 )Susan Wojcicki( اگر نام سوزان ووجیتســکی
که ســابق بر ایــن معاون ارشــد بخــش تبلیغات 
گوگل بــوده را جســت وجو کنیــد، می بینید که 
یکــی از تاثیرگذارتریــن رهبــران فنــاوری در آن 
ســال ها آنقدرهــا پروفایــل پررنگــی در اینترنت 
نداشته و بیشتر تمرکزش بر درآمدزایی این موتور 

جست وجو بوده، نه نامش در فضای اینترنت.
فوربس، ســوزان ووجیتســکی را در سال ۲۰۱۳ 
جزء سی  زن قدرتمند جهان رتبه بندی کرد. شاید 
نامش برای برخی از ما آشــنا نباشد، اما او اولین 
مدیر بازاریابی این شــرکت در ســال ۱۹۹۹ بود و 
شــانزدهمین کارمند گوگل بود. شرکت گوگل در 
واقع از گاراژ خانه او پا به دنیا گذاشــت که به لری 

پیج و سرگی برین اجاره داده بود.
بعدتر تبلیغات آناین این کســب وکار را عهده دار 
شد و در سال ۲۰۰6 با توجه به موفقیت یوتیوب، 
پیشنهاد خرید این شرکت را مطرح کرد و از سال 
۲۰۱۴ در ســمت مدیر اجرایی یوتیوب مشــغول 
به کار شد. او در این ســمت بود که شرکت اعام 
کــرد به ۲ میلیارد کاربر ماهانه دســت یافته که به 
ســامانه وارد شــده اند. مجله تایم در سال ۲۰۱۵ 
او را جــزء صد فــرد تاثیرگذار اعام کــرد و بعدها 

»قدرتمندترین زن اینترنت« خواند.
از ســوی دیگر، بــا حضــور او در نقــش مدیریت 
یوتیــوب میزان کارمنــدان زن این بخــش از ۲۴ 
درصد به ۳۰ درصد رســید. عــاوه بر این، گوگل 
با مدیریت او توانســت انواع درآمدزایی از یوتیوب 
را تجربــه کند، از جمله عضویت ها، ســوپرچت و 
غیره. ووجیتسکی همچنین بر محتوای آموزشی 
در یوتیــوب تاکید داشــت و آن را اولویت شــرکت 
می دانســت. او در ۲۰ جــولای ۲۰۱۸ طرحــی 
آموزش در یوتیوب را اعام کرد که باعث می شــد 
محتوای متمرکز بر آموزش ارتقا یابد و پشتیبانی 

شود.
امــا آنچه در بالا اشــاره شــد، تنهــا فعالیت های 
ووجیتسکی نیست. او در ســال ۲۰۱۴ به هیات 
مدیــره ســیلز فورس ملحق شــد؛ و در عین حال 
از اعضای هیئت مدیره Room to Read اســت، 

سازمانی که بر سوادآموزی و برابری جنسیتی در 
حوزه آموزش تمرکز دارد. او همچنین عضو هیات 

علمی دانشکده مدیریت UCLA است.

سبک رهبری
شــهرت اولیــه او در رهبــری بــه دلیــل مفاهیم 
نوآورانــه ای بود که با خود به گــوگل آورد. این امر 
به رهبری نوآورانه برمی گردد کــه در واقع ترکیب 
ســبک های متنوع رهبری اســت تا بر کارمندان 
تاثیر لازم گذاشــته شــود و خدمات و محصولات 

خاق روانه بازار شوند.
رهبــری نوآورانــه ماموریــت و بینــش شــرکت را 
پشتیبانی می کند. برای شرکت هایی مثل گوگل 
اهمیت زیادی دارد که ایده های نوآورانه داشــته 
باشند تا رقابت کنند و در مسیر موفقیت خود، به 

کار ادامه دهند.
رهبری نوآورانه ســه مرحله پویا را در بر می گیرد: 
تولید ایــده، ارزیابی آن و اجــرا. در اینجا نوآوری 
به دو نوع مختلف تقســیم می شــود؛ نوآوری که 
ارزش اضافــی ایجاد می کند و مربوط به توســعه 
ایده هــای موجود اســت و نوآوری اکتشــافی که 
مرتبط با ایده های جدید در ســازمان اســت. در 
نوآوری اکتشــافی، رهبران تحول آفریــن ایده ها 
و اســتراتژی های جدیــد ارائــه می دهنــد. آنهــا 
به دنبــال ایده هــای جدید می گردند، دســت به 
آزمایش می زنند و ریســک می کنند. این شکل از 
نوآوری مقابل نوآوری است که به ایده های موجود 
می پردازد. رهبــران تحول آفرین ایده های نوآورانه 
بیشــتری دارند و ایــن ایده ها را با بقیــه در میان 
می گذارند. ســبک رهبری نوآورانه ووجیتســکی 
همچنیــن در ایجــاد محیــط کار دوســتانه در 
ســازمان نقش داشته اســت. مطالعات متعددی 
نشــان می دهند که فرهنگ ســازمانی نوآور مثل 
میانجی عمل می کند و ارتباطی مســتحکم بین 
نوآوری ســازمانی و عملکرد کارمنــدان و رهبری 
تحول آفریــن ایجــاد می کند. رهبری که ســبک 
تحول آفریــن را دنبــال می کند، به بقیــه کارکنان 

الهام می بخشد و آنها را به چالش می کشد.

از سوی دیگر، تشویق خاقیت در سبک رهبری 
تحول آفرین مشهود اســت. کارمندان می توانند 
در فضایی بدون تنش کار کنند، در تولید ایده ها 
نقــش داشــته باشــند و در اجرای آنها دســت به 
ریسک بزنند. ووجیتســکی در مقام رهبر معتقد 
اســت که کارمندان باید آنقدر آزاد، خاق و نوآور 
باشند که بتوانند مفاهیم جدید را به واقعیت بدل 
کننــد. او بــه کارمندانش فضــای کافی می دهد 
که اوج بگیرند. ووجیتســکی همچنین بخشی از 
زمان کاری مهندسان را آزاد می گذارد تا هرکاری 

دوست دارند انجام دهند.
بــر اســاس گفته هــای خــود ووجیتســکی، او 
پذیــرای ایده  از همه کارمندان و همچنین شــرکا 
اســت. او در گفت وگوها شــرکت می کند و صرفا 

تصمیم گیرنده نهایی است.
ایــن ســبک مدیریــت ووجیتســکی، رهبــری 
دموکراتیــک نیــز هســت: ســبکی کــه در میان 
گذاشــتن ایده ها را اولویت می بخشــد و اعضای 
تیــم را توانمند می ســازد تا تصمیــم بگیرند. در 
ســبک دموکراتیک همــه اعضای تیــم ایده های 
خود را مطرح می کنند و نقشی برجسته در فرایند 
تصمیم گیری ها دارند. این سبک رهبری نیازمند 
کنترل نیرومند و راهنمایی از ســوی رهبر اســت 
که آشکارا نقطه قوت رهبری سوزان ووجیتسکی 
است. این سبک همچنین مستلزم این است که 
رهبر صــادق، الهام بخش، رقابتــی، آزاداندیش، 
شــجاع و خاق باشــد تــا اطمینان یابــد ایده ها 

به درستی درک و اجرا می شوند.
ووجیتســکی همچنین همان قدر که به رویاهای 
بزرگ اهمیت می دهد، بــه خردترین ها هم توجه 
می کند. به نظــر او هر برنامه ای بایــد در مقیاس 
کوچــک آغاز شــود. او می داند که نبایــد پروژه را 
فدای جاه طلبی کرد و باید زمان گذاشت تا جان 

بگیرد و رشد کند.

سبک رهبری خدمتگزار
 Servant( خدمتگــزار«  »رهبــری  عبــارت 
Leadership( را اولیــن بار رابــرت کی. گرینلیف 
در مقاله خود در ســال ۱۹۷۰ بــه کار برد. عنوان 
این مقاله »خدمتگزار در مقام رهبر« بود که ارکان 
اصلی نظریه رهبری خدمتگزار را پیکربندی کرد. 
بر اســاس تعریف او این ســبک از رهبری »با این 
حس طبیعی شروع می شــود که فرد می خواهد 

| مدیریت
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قدرت از آن همه
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خدماتش را ارائه دهد. ســپس انتخــاب آگاهانه 
فرد باعث می شود او رهبری کند. رهبر خدمتگزار 
بسیار متفاوت اســت...«. به نظر گرینلیف رهبر 
خدمتگزار کســی اســت که نیازها، خواسته ها و 
آرزوهــای خــود را در درجــه دوم قــرار می دهــد 
و مردمی اولویتش هســتند که رهبرشــان است. 
تعریف دیگر این اســت کــه رهبر خدمتگــزار بر 
قــدرت نــرم تکیــه دارد، او می تواند بــا جذابیت 
به جای اجبــار تاثیر بگذارد. رهبــران خدمتگزار 
می توانند با الهام بخشیدن به دیگران باعث شوند 
آنها بهترین عملکرد خود را داشــته باشــند، نه با 

تحمیل عقاید خودشان به صورت مستقیم.
سوزان ووجیتسکی را می توان رهبری خدمتگزار 
خواند. حضــور او آنقدرها مشــهود نیســت، اما 
اقدامات نرمش شگفت انگیزند. خودش می گوید 
موفقیت از آن کســانی است که »قدرت را به بقیه 
می دهنــد و در نهایــت مزیت ایــن کار از آن همه 

می شود«.

ویژگی های اصلی ووجیتسکی در رهبری
در راس بزرگ ترین و ناپایدارترین پلتفرم ویدئویی 
جهان، یوتیوب، شــخصی آرام و سرســخت قرار 
دارد. آنهایــی کــه ســال ها بــا ووجیتســکی کار 
کرده انــد، هم بــر عــزم سفت وســخت او تاکید 
می کنند و هــم بر بزرگــواری و محبتــش. جانن 
دوئر، ســرمایه گذار کارآفرین می گوید »او تعادلی 
باورنکردنی دارد. او تهاجمی است. او آرام است«.
اســکات ســیلور معاون بخش مهندسی یوتیوب 
می گویــد »همانقــدر کــه بــه نظــر می رســد 
خوش برخــورد اســت، امــا هیچ وقــت تســلیم 
نمی شــود«. ســاندار پیچای مدیر گــوگل تاکید 
می کند که او »همیشــه آن کسی است که تقریبا 

از پس  هر کاری برمی آید«.
انگیزه: یکی از ویژگی های کلیدی رهبران موفق، 
توانایی ترغیب دیگران اســت. الهام بخشیدن به 

بقیه درست در مقابل دستور دادن قرار دارد.
تعهد: رهبــر تاثیرگذار به دســتیابی بــه اهداف 
متعهــد اســت. ووجیتســکی بــرای تیم هــا و 
خودش اســتانداردهای بالایی دارد و نمی ترسد 
اســتانداردها را فراتر ببرد. رهبر خوب همچنین 
به برند و نقشــی که در آن مشــغول به کار است، 

تعهد دارد.
بینش: رهبران با بینش صحیح می توانند تصویر 

بزرگ تری را ببینند که ســازمان بایــد در پی اش 
باشد. آنها با اتکا به همین بینش می توانند آینده 

را پیش بینی کنند و سازمان را آماده سازند.
صداقت: یکی دیگر از خصیصه های کلیدی که 
رهبــران موفق را تعریف می کند، صداقت اســت 
که از چالش  برانگیزترین ویژگی هاست، زیرا رهبر 
باید آشــکارا نقص های خود را تایید کند. درست 
همان کاری که ووجیتســکی در ســال ۲۰۱۷ در 
Jacob Javits Convention Center نیویــورک 
انجــام داد: به تنهایی روی صحنه آمــد، در برابر 
دو هزاروهشــتصد نفــر از اعضــای مطبوعــات، 
تولیدکننــدگان ویدئــو و متخصصــان تبلیغــات 
ایســتاد و به دلیل انتشــار ویدئوهایی با محتوای 

تروریستی در پلتفرم یوتیوب، عذر خواست.
اقناع: رهبــران موثــر می تواننــد متقاعدکننده 
باشــند. آنها توانایــی این را دارند که پیغامشــان 
را به خوبــی به گــوش مخاطب برســانند. آنها در 
عین حــال کــه از مســائل پیچیــده و تخصصی 
صحبت می کنند، می توانند ســاده حرف بزنند. 
احتمــالا همین ویژگی بود که باعث شــد گوگل، 
یوتیوب را خریداری کند. ووجیتسکی همچنین 
به راه اندازی خدمات موتور جســت وجوی گوگل 
کمک زیادی کــرد، آن هم با هیــچ بودجه ای. او 
بود که سراغ دانشــگاه های مختلف رفت و از آنها 
خواست نوار سرچ گوگل را در وب سایت هایشان 

به کار بگیرند.

مداومت: رهبران تاثیرگذار تسلیم نمی شوند. آنها 
تحت فشارها و گرفتاری ها دست از کار نمی کشند 
و مشــکات را مرحله  ای از فراینــد کار می دانند 
و ســعی می کنند راه حل هایی ییابنــد، انگار که 

مشکات فرصتی پنهان برایشان هستند.
خاقیت: رهبر خاق پتانســیل ایــن را دارد که 
موقعیت ها را از منظرهای مختلف ببیند و در عین 
حال بتواند مشــکات را به طور موثــر حل کند. 
خاقیــت در دوره مدرن و فضای تجــاری امروز، 
اهمیت زیــادی دارد. عاوه بر ایــن، خاقیت به 
رهبران کمک می کند افراد مناســب را استخدام 
کننــد، افــرادی کــه نوآورنــد و می تواننــد منبع 

خاقیت باشند.
دنیای تجارت پر از رهبران خوب اســت، اما تنها 
تعداد انگشت شــماری تاثیــری مانــدگار دارند. 
ســوزان ووجیتســکی را می توان جزء این دسته 
قرار داد. صمیمــت و احترامی که ووجیتســکی 
برای کارمندان قائل اســت، دســتاوردی اســت 

استثنایی.
ووجیتســکی همچنیــن در مصاحبــه ای عامل 
موفقیتــش را مداومت و اشــتیاق می دانــد؛ اما 
در عین حال می داند که کار همه چیز نیســت و 
تعادل بیــن کار و زندگی بــرای او اهمیت زیادی 
دارد. او تاکیــد دارد »اگــر در هفــت روز هفتــه 
بیســت وچهار ســاعت کار کنیــد، به هیــچ ایده 

جالبی نمی رسید«.

مدیریت|
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این روزها قطع مکرر برق و مشــکلات بیمــاران نیازمند مراقبت دائمی و 
گرفتاری کسب وکارها و مشــکلات مردم جنوب کشور یک تراژدی واقعی 
است. اینجاست که طنز شکل می گیرد. می گویند با مصیبت شوخی نکنید 
چون قبح مصیبت و ســختی را از بین می برد و به اصطلاح آن را نرمالیزه 
می کند. طنز یعنی »بیان هنرمندانه و نقادانه کژی ها و نادرستی ها به قصد 
اصلاح و نه تخریب«. پس اگر شــوخی نکنیم، تلخی این زهر روحمان را 

نابود خواهد کرد.
**

پرفســور ســمیعی می گوید: اگر در ژاپن هم مثل ایران اینهمه برق قطع 
می شــد، حتماً تا الان از آن برق تولید می کردند )منبع: تنها پیج رسمی 
پرفسور سمیعی در اینســتاگرام(. ما هم برای اینکه بیکار ننشینیم، چند 

راهکار برای سپری کردن اوقات قطع برق برایتان پیشنهاد می کنیم:
۱- ذکر امــوات: هرچه می توانید ذکــر اموات نماییــد. اذکار خود را نثار 

رفتگان مدیران مربوطه و قبر ایشان نمایید. تا همان روی قبر کافیست.
۲- یاد جهنم: گرمای بی ســابقه هوا یادآور این نکته اســت که اگر شــما 

مســافر جهنم باشید، چه بر شما خواهد گذشــت. پس برای تسکین این 
آلام، به حمام رفته و آب سرد را بریزید اونجایی که... ببخشید، با آب سرد 

۱ goto آب قطع بود if استحمام کنید و
3- بازی با کودکان: برای ســرگرم نمودن کودکان ســایه بازی را به شما 
پیشنهاد می کنیم. شــمعی روشن کنید. ســپس چهار انگشت را در یک 
راستا قرارداده و انگشت شست را بر آن عمود کنید . حالا  انگشت کوچک 
را از آن جدا کنید و صدای ســگ در بیاورید. هم باعث شــادی کودکان 
خواهید شد هم به صورت زیرپوستی سگ را نثار روح اموات بند ۱ نمایید.

۴- محفل انــس خانوادگی: حالا که نه از ســریال زهرماری ترکی خبری 
هســت نه از باتری موبایل و نه وای فای، دور همان شمع جمع شوید و از 
خاطره گویی شروع کرده و اگر موضوع کم آوردید به خوردن گوشت برادر 

خود یا همان غیبت کردن اقدام نمایید.
۵- ذکر بگویید: هم زمان با وصل برق صلوات بفرســتید. در نظر داشــته 
باشــید اجرای همزمان این بند با بند ۱، باعث پاره شدن تسمه تایم ارواح 
بادمجون میرزا مردگان مسئولین خواهد شد. 

اول تو قطع کن 

سرگرمی|


